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چشم انداز روشنی برای بخش صنعت در سال 1403 وجود 
ندارد؛ اما لغو پیمان ســپاری ارزی بخش خصوصی، اعتباری 
کردن فروش مواد اولیه تولید و ایجاد مشــوق های صادراتی 

می تواند نجات بخش صنعت باشد.
اغراق آمیز نیســت اگر بگوییم سال 1402 بدترین سال 
صنعت کشور بود. در این سال صنعت کشور از چندین جهت 
آسیب دید و در عمل گرفتار یک طوفان تمام عیار بود. از یک 
طرف، کاهش قدرت خرید مصرف کننده برای شرکت هایی که 
 )B2C )Business to Consumer در حوزه فروش اینترنتی یا
فعال بودند را با مشــکلات جدی مواجه کرد. از سوی دیگر 
برای شــرکت های فعال در حــوزه B2B که عمدتاً کالاهای 
آن ها در پروژه های زیربنایی و یا صنایع ســاختمان استفاده 
می شود، کاهش جدی بودجه عمرانی و نبود پروژه مشکل ساز 
شد. به علاوه، شرکت های توانمندتری که توانسته بودند در 
بازارهای صادراتی جایی برای خود باز کنند، با تصمیم بسیار 
غلط و اشتباه پیمان سپاری ارزی، زمین گیر شدند. خروجی 
این تصمیم را در افت جدی آمار صادرات غیرنفتی کشــور 

شاهد هستیم.
تمام پیش بینی هایی که در ماه های پایانی ســال 1401 
و آغاز ســال 1402 داشــتیم و به تیم اقتصادی دولت ارائه 
کردیم، در این سال محقق شده است. ما پیش بینی کردیم که 
قیمت گذاری دستوری در عمل به افزایش قیمت و رقابت های 
غیرقابل پیش بینی در بورس کالا )که نهاده های اصلی تولید 
صنایع کشور در آنجا قیمت گذاری می شوند( منجر خواهد شد. 
در عمل وزارت صمت موفق نشــده بورس کالا را به درستی 
کنترل کند. رانتی که در بورس کالا توزیع شــده در عمل به 
اســلحه ای در دست شرکت هایی تبدیل شد که این رانت را 
کسب می کنند و با اعمال نفوذ از هر طریق ممکن، تصمیمات 

منطقی را به شکست می کشانند.
اتفاق بد بعدی در صنعت ایران، حذف شرکت های ایرانی از 
بازار عراق بود. شرکت های توانمندتری که محصول با بهای تمام 
شده مناسب تری داشته و توانسته بودند درد و مشکلات بازار 
داخلی را با مرهم صادرات تسکین ببخشند، با سیاست هایی 
که در پیش گرفته شــد، در عمل آن ها را از این بازار حذف 
کرد. محروم ماندن شرکت های ایرانی از شبکه بانکی عراق، 
تــوان رقابت را از آن ها گرفت. چرا که خریدار عراقی با ثبت 
سفارش خرید از هر کشوری به جز ایران، در سیستم بانکی 
این کشــور، به ازای هر دلار 1300 دینار از مســیر رسمی 
پرداخت می کند اما برای خرید از شرکت ایرانی باید ارز خود 
را از صرافــی و بازار آزاد با قیمت 1600 دینار تهیه کند. این 
اختلاف بیش از 20 درصدی توان رقابت را از شــرکت های 
ایرانی گرفت و این شرکت ها در همه محصولات سیر نزولی 

شدید در بازار عراق داشتند.
افــزون بر این، تحریم ها در تأمین مــواد اولیه و قطعات 
یدکی مشکلات بسیار جدی برای تولیدکنندگان ایجاد کرده 
و هزینه ها را به شدت افزایش داده است. از سوی دیگر اصرار 
بانک مرکزی بر قیمت های غیرواقعی ارز مشکلات زیادی ایجاد 
کرده است. اگر بانک مرکزی معتقد است که قیمت های بازار 
واقعی نیست و قیمت های اعلامی این بانک واقعی است، باید 
منابع لازم برای تأمین ارز واحدها به همان قیمت را داشــته 
باشد. اما می بینیم که اکثر واحدهای ما برای واردات خود ماه ها 
در صف تخصیص ارز گرفتار می شوند که این هم در کنار سایر 

مشکلات مزید بر علت شده است.
با توجه به آنچه رفت، متأســفانه نمی توان چشم اندازی 
روشن و مثبتی برای سال آینده داشت. پیشنهادی که بارها 
با دولت های مختلف مطرح کردیم این اســت که دست کم 
فشار پیمان ســپاری ارزی از بخش خصوصی برداشته شود؛ 
به خصوص در حــال حاضر که در بازار عراق موضوع خاص 
اختلاف نرخ ارز برای شــرکت های ایرانی مشکل آفرین شده 
است، اهمیت این موضوع دوچندان می شود. این در حالی است 
که قیمت خوراک و نهادهای اصلی تولید شرکت هایی مثل 
فولاد و پتروشیمی را دولت تعیین می کند و همه پرداخت ها 
و گردش نقدینگی آن ها روشن است و نشان می دهد حاشیه 
سود بسیار بالایی دارند.نباید فراموش کرد که بخش خصوصی 
واقعی، کمتر از 5 تا 10 درصد حاشیه سود دارد. یعنی از 100 
دلار صادرات بخش خصوصی، حدود 80 تا 85 دلار هزینه مواد 
اولیه و 10 دلار سایر هزینه ها را شامل می شود و مابقی سود 
است. بنابراین چه بخش خصوصی را الزام کنند و چه نکنند، 
فعالان این بخش مجبور هستند ارز صادرات خود را به داخل 
کشور بیاورند. اما ازآنجاکه دولت موفق نشده هزینه های تولیدی 
بخش خصوصی را در محدوده قیمت های رسمی کنترل کند، 
در عمل شرکت های بخش خصوصی را در منگنه پیمان سپاری 

ارزی قرار داده و از بازارهای صادراتی حذف کرده است.
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ثبت ۱۵ دستاورد هسته ای در بخش پزشکی

 آغاز عملیات اجرایی بزرگترین آب شیرین کن 
جهان در خشکی در دولت سیزدهم

 آغاز عملیات اجرایی طرح انتقال آب دریای عمان به استان های 
شرق کشور و بزرگ ترین آب شیرین کن جهان در خشکی، در زمره 
اقدام های وزارت نیرو به منظور توسعه پایدار است که در دولت 

سیزدهم محقق شده است.
به گزارش از وزارت نیرو، امروزه دســتیابی به توسعه اقتصادی و 
رشد پایدار در گرو تقویت بنیه تولید داخلی کشورهاست. به همین 
دلیل کشورهای پیشرفته و دارای قدرت برتر اقتصادی با تکیه  بر 
ظرفیت های تولیدی خود، توانسته اند استقلال و خودکفایی را 

تضمین کرده و به رشد پایدار اقتصادی دست یابند.
این کشورها به واسطه این رویکرد از جهش در تولید به عنوان موتور 
محرکه رشد و شــکوفایی اقتصادی خود استفاده کرده و در این 
مسیر از ظرفیت همراهی و همکاری آحاد اعضای جامعه حداکثر 

بهره را می برند.

حضور 41 میلیون 
سهامدار در بورس

ثبت ۱۵ دستاورد هسته ای در بخش پزشکی
مرتضی قدیمی  -    رییس سازمان انرژی اتمی گفت: در پزشکی و رادیودارو، 15 دستاورد جدید را ثبت کردیم که می توان ادعا کرد سازمان در رده سوم دنیا در این بخش حرکت می کند.

در گام اول ریل گذاری 
برای تحقق این 

جهت گذاری را انجام 
دادیم و سند راهبردی 

را تدوین و تصویب 
کردیم. در همین 

راستا در 1401 شاهد 
بودید 159 دستاورد 

دانشی و صنعتی را 
معرفی کردیم. در 

1402 همین رویکرد 
پر شتاب ادامه داشت 
و دستاوردهای ما 150 

دستاورد بود که طی 
سال رونمایی شده 

یا از این تاریخ به بعد 
معرفی می شوند.

رییس سازمان انرژی اتمی افزود: همچنین یکی از مواردی که در سال گذشته شاهد بودیم اقدام 
مؤثر در حوزه های هسته ای کلیه صنایع کشور بود که به خاطر تحریم ها حتی تعمیرات این اقلام 

را هم انجام نمی دادند و سازمان با ساخت تجهیزات تمام ایرانی این دغدغه را حل کرده است.
اسلامی اضافه کرد: در پزشکی و رادیودارو، 15 دستاورد جدید را ثبت کردیم که می توان ادعا 
کرد سازمان در رده سوم دنیا در این بخش حرکت می کند. رادیوداروهای ما از جنس درمانی 

است که تومورهای سرطانی از جمله پروستات را بهبود می بخشد.
وی گفت: در سال گذشته کلینیک زخم را افتتاح کردیم و در سه بیمارستان در تهران فعالیت ها 
پلاسمای سرد شروع شــده اســت و واحدهای درمانی که بخواهند می توانیم کمک کنیم و 

می توانیم تا پنجاه مرکز را پشتیبانی کنیم.
اسلامی با اشاره به راه اندازی سامانه جت پلاسمایی که برای درمان زخم استفاده می شود، یادآور 
شد: این مورد در 1402 رونمایی شد و الان در اتاق عمل اســت که فاز بالینی خودش را طی 
کرده است و می توانیم در سراسر کشور گسترش دهیم تا به کمک درمان انواع سرطان ها بیاید.

رییس سازمان انرژی اتمی گفت: از پلاسما برای تصفیه فاضلاب صنعتی نیز استفاده خواهد شد 
که این مهم در سال جاری در مقیاس صنعتی بکار می رود. ما همچنین سامانه های پرتودهی را 

در 12 قطب طراحی کرده ایم و مکان آنها انتخاب شده است.
اسلامی افزود: در سال جهش تولید با مشارکت مردم ما روی این موضوع تاکید داریم و این 12 
قطب زود هنگام تر به بهره برداری خواهد رسید تا در هر یک از این قطب ها حداقل یک سامانه 
وجود داشته باشد. گام اول که گام ریسک است را خود سازمان هزینه می کند و گام های بعدی 

را بخش خصوصی هزینه خواهند کرد.
اسلامی با بیان اینکه ما سامانه های پرتودهی از ضایعات 30 میلیون تنی کشاورزی جلوگیری 
می کنیم خبر داد: این اقدام گام اساسی در جهش تولید را رقم خواهد زد؛ چراکه از 130 میلیون 
تن محصولات کشاورزی کنونی، با توسعه سامانه های پرتودهی از ضایعات بالا جلوگیری می شود 

و به امنیت غذایی و سلامت کمک بزرگی خواهد کرد.
رییس ســازمان انرژی اتمی افزود: در همین راســتا از ماه اردیبهشت شــروع به افتتاح این 
ســایت ها با اولویت هایی که وزارت جهاد کشــاورزی تعییــن می کند خواهیــم کرد. وی 
در پایان ضمن تشــکر از اصحاب رســانه، عنوان داشــت: اســتکبار تحمل خودباوری ما در 
 صنعت هســته ای را ندارد اما کشور مســیر خود را در صنعت هســته ای دنبال کرده و این 

برگ زرینی در افتخارات ملت ایران است.

 »محمد اسلامی« رییس سازمان انرژی اتمی به مناسبت روز ملی 
فناوری هسته ای برگزار شد، با اشــاره به طرح توسعه نیروگاه های 
اتمی، اظهار داشــت: طرح 20 هزار مگاوات را که مورد تاکید رهبر 
انقلاب بود، سال گذشــته آغاز کردیم. این طرح در نیروگاه های 2 و 
3 در بوشهر و سایر نیروگاه ها در سیستان و بلوچستان، هرمزگان و 

خوزستان آغاز شده است.
وی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای هسته ای، ادامه داد: آنچه 
را ما در این حوزه اختیار داریم حاصل زحمات شهدای هسته ای است.

رییس سازمان انرژی اتمی گفت: اولین کنفرانس بین المللی هسته ای 
را در ماه اردیبهشت برگزار خواهیم کرد.

اسلامی تصریح کرد: در سال 1400 گفتیم تلاش می کنیم هیاهوی 
هســته ای را از بین ببریم و توسعه و پیشرفت هســته ای را در همه 
زمینه ها شــتاب بدهیم و تأثیر آن را در زندگی مــردم و اقتدارمان 

نشان دهیم.
وی افزود: در گام اول ریل گذاری بــرای تحقق این جهت گذاری را 
انجام دادیم و ســند راهبردی را تدوین و تصویب کردیم. در همین 
راستا در 1401 شاهد بودید 15۹ دستاورد دانشی و صنعتی را معرفی 
کردیم. در 1402 همین رویکرد پر شتاب ادامه داشت و دستاوردهای 
ما 150 دستاورد بود که طی سال رونمایی شده یا از این تاریخ به بعد 

معرفی می شوند.
وی ادامه داد: در ســال گذشته در راســتای توسعه زیرساخت های 
پژوهشی و شتاب دادن تجاری سازی صنعت هسته ای اقدامات قابل 
توجه داشتیم و به طور مشخص حجم فعالیت ها در پرتودهی دو نیم 
برابر سال 1401 بود و این برای ما بسیار مهم بود چون پرتودهی در 
سلامت و امنیت غذایی و زیست محیطی تأثیر دارد. همچنین یکی 
از مواردی که در سال گذشته شاهد بودیم اقدام مؤثر در حوزه های 
هسته ای کلیه صنایع کشور بود که به خاطر تحریم ها حتی تعمیرات 
این اقلام را هم انجام نمی دادند و ســازمان با ساخت تجهیزات تمام 

ایرانی این دغدغه را حل کرده است.
رییس سازمان انرژی اتمی عنوان کرد: در پزشکی و رادیودارو پانزده 
دستاورد جدید را ثبت کردیم که می توان ادعا کرد سازمان در رده سوم 
دنیا در این بخش حرکت می کند. رادیوداروهای ما از جنس درمانی 

است که تومورهای سرطانی از جمله پروستات را بهبود می بخشد.
وی گفت: در سال گذشــته کلینیک زخم را افتتاح کردیم و در سه 
بیمارستان در تهران فعالیت ها پلاسمای ســرد شروع شده است و 
واحدهای درمانی که بخواهند می توانیم کمک کنیم و می توانیم تا 

پنجاه مرکز را پشتیبانی کنیم.
اسلامی با اشاره به راه اندازی سامانه جت پلاسمایی که برای درمان 
زخم استفاده می شود، یادآور شد: این مورد در 1402 رونمایی شد 
و الان در اتاق عمل اســت که فاز بالینی خودش را طی کرده است و 
می توانیم در سراسر کشور گســترش دهیم تا به کمک درمان انواع 

سرطان ها بیاید.
اسلامی تصریح کرد: در سال 1400 گفتیم تلاش می کنیم هیاهوی 
هســته ای را از بین ببریم و توسعه و پیشرفت هســته ای را در همه 
زمینه ها شتاب بدهیم و تأثیر آن را در زندگی مردم و اقتدارمان نشان 
دهیم. وی افزود: در گام اول ریل گذاری برای تحقق این جهت گذاری 

را انجام دادیم و سند راهبردی را تدوین و تصویب کردیم.
وی گفت: در همین راســتا در 1401 شــاهد بودید 15۹ دستاورد 
دانشی و صنعتی را معرفی کردیم. در 1402 همین رویکرد پر شتاب 
ادامه داشت و دستاوردهای ما 150 دستاورد بود که طی سال رونمایی 

شده یا از این تاریخ به بعد معرفی می شوند.
اسلامی ادامه داد: در سال گذشته و در راستای توسعه زیرساخت های 
پژوهشی و شتاب دادن تجاری سازی صنعت هسته ای اقدامات قابل 
توجه داشتیم و به طور مشخص حجم فعالیت ها در پرتودهی دو نیم 
برابر سال 1401 بود و این برای ما بسیار مهم بود چون پرتودهی در 

سلامت و امنیت غذایی و زیست محیطی تأثیر دارد.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

     تامین زمین و مردمی سازی ساخت مسکن در اولویت قرار دارد
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن، تامین زمین و مردمی سازی ساخت مسکن را در اولویت این 

سازمان دانست.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »ارسلان مالکی« در نخستین نشست شورای مدیران سازمان ملی 
زمین و مسکن در سال 1403 با بیان اینکه رویکرد اصلی امسال این سازمان مشارکت و تفکر جمعی 
است، گفت: لازمه پیشرفت و دستیابی به اهداف مورد نظر در سازمان با استفاده از ظرفیت های موجود 
و تلاش مضاعف امکان پذیر خواهد بود.وی با اشاره به اقدامات این ســازمان در سال گذشته، افزود: 
میزان زمین های تامین شده برای طرح نهضت ملی مسکن، یکی از مهم ترین و شاخص ترین اقدامات 
وزارت راه و شهرسازی در سال گذشته  بود.معاون وزیر راه و شهرسازی، ظرفیت نیروی انسانی شاغل 
در سازمان ملی زمین و مسکن را از نقاط قوت این مجموعه برشمرد و تاکید کرد: اکنون میزان اراضی 
در حال آماده سازی برای طرح های مسکن بیش از 3۷ هزار هکتار زمین معادل بیش از یک میلیون و 
250 هزار واحد است که تامین این میزان زمین در سازمان ملی زمین و مسکن بی سابقه بوده است.

وی، اولویت سازمان ملی زمین و مسکن در سال جدید را انجام دقیق برنامه اجرایی تدوین شده پایان 
سال قبل دانست و اضافه کرد: همه موارد موجود در این برنامه مهم و از اولویت های کاری امسال سازمان 
ملی زمین و مسکن است.تکمیل و توسعه سامانه تدوین پایش و ارزیابی برنامه اجرایی، مولدسازی و 
درآمدزایی برای اجرای پروژه های جدید، تامین زمین برای طرح نهضت ملی مسکن، بازشماری منابع 
و ایجاد آرشیو الکترونیکی، انجام تفاهمات برای ســاخت مسکن، اجرای قانون کاداستر، ساماندهی 
نیروی انسانی، اصلاح ساختار اداری و انجام امور پژوهشی و آموزشی در سازمان، از دیگر مواردی بود که 

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن بر اهمیت انجام آنها تاکید کرد.



اقتصاد کلان 
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رونق بازارهای صادراتی ایران در 1403
مریم لطفی    |         سازمان توسعه تجارت در حال تسهیل شرایط، برای رونق صادرات غیرنفتی کشور است. از آنجا که اقتصاد ایران امسال باید شاهد 

جهش تولید باشد، موضوع صادرات می تواند نقش مهمی را ایفا کند. آن طور که سازمان توسعه تجارت در حال برنامه ریزی است، شرایط برای 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی به گونه ای رقم خواهد خورد که روند صادرات نسبت به سال های گذشته بهبود پیدا کند..

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه ما شرایط بسیار سختی در صنعت هوایی داریم، گفت: امروز اعلام می کنیم که بیشتر از ۹۰ درصد فرودگاه های ما زیر بار پرواز هستند و به ۳۸ مقصد دنیا پرواز 
مستقیم داریم.محمد محمدی بخش در نشست خبری ارائه اقدامات و عملکرد وزارت راه و شهرسازی در حوزه سفرهای نوروزی ۱۴۰۳ با بیان اینکه رایزنی های لازم برای سفرهای نوروزی از دو ماه قبل انجام 
شد و هماهنگی ها برای امنیت صورت گرفت. در خصوص سرخط آوردن هواپیماها هم ما در سال۱۴۰۲ سال سختی را در حوزه هوایی داشتیم که به دلیل مشکل در ترخیص قطعات بود، اما با هماهنگی هایی 
که انجام شد زمینه های مختلف برای ایجاد ماموریت وزارت راه و شهرسازی صورت گرفت.وی  ادامه داد: در کل پروازهای نوروزی متوسط تاخیرات کمتر از ۱۵ دقیقه بود. ایجاد مرکز پایش سفرهای نوروزی 
برای سال سوم انجام شده که در این مرکز در لحظه سفرها را مدیریت می کردند و ثمره آن ایمنی و امنیت بودمعاون وزیر راه و شهرسازی گفت: جمع کل پروازها در بازه نوروز ۲۷ هزار و ۴۶۸ پرواز بود، با 
جابه جایی ســه میلیون و ۳۹۶ هزار نفر. ۲۱ هزار و ۶۷۸ پرواز داخلی و۵۷۹۰ پرواز خارجی داشــتیم با اعزام مســافر دو میلیون و ۵۵۹ هزار در پرواز داخلی و ۸۳۷ هزار نفر در پروازهای خارجی که در جمع 

نسبت به سال گذشته هفت درصد رشد داشتیم. ۷۰ درصدی پروازهای  داخلی و ۳۰ درصد پروازهای خارجی بود. 

شرایط بسیار سختی در 
صنعت هوایی داریم

  تاکید رئیسی بر ضرورت همکاری بیشتر 
همه بخش ها برای تقویت ثبات و آرامش بازار

رئیس جمهور بر ضــرورت تلاش و همکاری 
بیشتر همه بخش ها برای تقویت ثبات و آرامش 
بــازار و تقویت همــکاری و هم افزایی بخش های 
رسانه ای دستگاه های دولتی برای اطلاع رسانی به 

مردم و تنویر افکارعمومی تاکید کرد.
 جمعی از مدیران حوزه های فرهنگ، اقتصاد و 
امنیت صبح امروز دوشنبه در نشستی به ریاست 
ســید ابراهیم رئیسی، راهکارهای حفظ و ارتقای 
ثبــات و آرامش بــازار را مورد بحث و تبادل نظر 

قرار دادند.
رئیس جمهور در این نشست با اشاره به تمرکز 
دشمن بر ناامید کردن مردم از طریق فضاسازی های 
کاذب و ایجاد نوسانات اقتصادی، بر ضرورت تلاش 
و همکاری بیشتر همه بخش ها برای تقویت ثبات 
و آرامــش بازار تاکید کــرد و تقویت همکاری و 
هم افزایی بخش های رسانه ای دستگاه های دولتی 
برای اطلاع رسانی به مردم و تنویر افکارعمومی را 

خواستار شد.

   بیش از ۱۶ میلیارد تومان تخلف صنفی 
در بازار شب عید کشف شد

طبــق اعــلام ســازمان حمایــت در نتیجه 
بازرسی های اسفند ماه، مجموع ۲۵۸۹ پرونده به 
ارزش بیش از ۱۷ میلیارد تومان تشکیل شده که 
از این رقم تعداد ۲۵۷۶ فقره به ارزش ۱۶ میلیارد 
و ۲۹۶ میلیون تومان مربوط به تخلفات صنفی و 
۱۳ فقره به ارزش یک میلیارد و ۳۲۱ میلیون تومان 

مرتبط با قاچاق بوده است.
بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، از ابتدا تا 
۲۵ اسفند ماه سال گذشته در قالب اجرای طرح 
نظارتی ویژه نوروز و ماه مبارک رمضان، ۱۲ هزار و 
۹۷۶ مورد بازرسی از واحدهای تولیدی، توزیعی و 
خدماتی و بازار ۱۰ قلم کالا شامل نان، گوشت قرمز، 
گوشت مرغ، تخم مرغ، لبنیات، روغن، قندوشکر، 
روغن نباتی و شوینده از سوی سازمان های صمت 

استان ها انجام شده است.
طی این مدت بیشترین آمار بازرسی های انجام 
شده در کشور مربوط به نان و نانوایی ها با ۷۱۱۲ 

مورد فقره بازرسی بوده است.
همچنین بر اساس آمار یاد شده، این بازرسی ها 
منجر به تنظیم ۲۵۹۸ فقره پرونده تخلف به ارزش 
۱۷ میلیارد و ۶۱۷ میلیون تومان شــده و پرونده 
متخلفان پس از تحقیقات تکمیلی، جهت ســیر 
مراحل قانونی در اختیار تعزیرات حکومتی استان ها 
قرار گرفتــه است.بیشــترین ارزش پرونده های 
تشکیل شده در این مدت به تخلفات احراز شده 
روغن نباتی به مبلغ چهار میلیارد و ۹۵۹ میلیون 
تومــان و کمترین آن ها به تخم مرغ به مبلغ ۱۰ 
میلیون تومان اختصاص داشته است.در این میان 
از مجموع ۲۵۸۹ پرونده تشــکیل شده به ارزش 
بیــش از ۱۷ میلیارد تومان، تعداد ۲۵۷۶ فقره به 
ارزش ۱۶ میلیارد و ۲۹۶ میلیون تومان مربوط به 
تخلفــات صنفی و ۱۳ فقره به ارزش یک میلیارد 
و ۳۲۱ میلیون تومان مرتبط با قاچاق بوده است.

گفتنی اســت مردم می توانند بــا مراجعه به 
ســتاد خبری ســازمان های صنعــت، معدن و 
تابعــه  تجــارت اســتان ها و شهرســتان های 
شــکایت خود را تنظیم کنند یــا از طریق تلفن 
 )۱۲۴(، پورتــال ســازمان حمایــت به نشــانی

 الکترونیکــی www.cppo.ir، ســایت )ir.۱۲۴( و 
اپلیکیشن آپ شکایت خود را مطرح کنند.

طبــق قانــون نظــام صنفی گران فروشــی، 
کم فروشی، تقلب، احتکار، عرضه خارج از شبکه 
عدم اجرای ضوابط قیمت گذاری و توزیع، فروش 
اجباری،  عدم درج قیمت و عدم صدور صورتحساب 

از جمله مهم ترین تخلفات صنفی است.
همچنین بر اساس قانون صنفی باید درآمدهای 
ناشــی از جریمه های دریافتی به حســاب خزانه 
واریز  شــود و معادل آن در بودجه های ســنواتی 
منظور و توســط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پس از تأمین بار مالی ماده )۴۴( این قانون به طور 
مساوی در اختیار سازمان تعزیرات حکومتی، اتاق 
اصناف ایران و وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار 
 گیرد تا در اجرای این قانون هزینه کنند اما اتاق 
اصناف بارها نسبت به دریافت نکردن این بودجه 

گلایه کرده است.

 ۴۲ درصد ظرفیت ســدهای کشور در 
آستانه روزهای گرم خالی است

 میزان پرشدگی سدهای کشور در هفتمین ماه 
از سال آبی جاری و در آستانه روزهای گرم سال به 
۵۸ درصد رسید که بیانگر خالی بودن ۴۲ درصد 

ظرفیت سدها از آب است.
 گرچه فروردین ماه امســال بارش های خوبی 
در برخی مناطق کشــور داشته ایم و برخی مواقع 
بارش ها موجب بروز سیل شد، اما در مجموع هنوز 
اثر این بارش ها در افزایش درصد پرشدگی سدها 
کامل نشده است.بر اساس آمار تازه منتشر شده 
دفتر اطلاعات و داده های آب کشور درصد پرشدگی 
سدها از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( 
تا ۱۸ فروردین ماه ۵۸ درصد شده که نشان می دهد 

۴۲ درصد سدها خالی است.
با این حال موجودی آب ســدهای کشــور از 
ابتدای سال آبی جاری تا ۱۸ فروردین ماه نسبت 
به مدت مشابه در سال آبی گذشته با یک درصد 

رشد همراه شده است.
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ایــن امر از چند طریق اتفاق خواهد افتاد و تدابیری نیز در این زمینه 
اندیشیده شده است. یکی از مهم ترین موضوعاتی که در حال پیگیری بوده، 
افزایش بازارهای هدف صادراتی است. سازمان توسعه تجارت با همکاری 
وزارت امور خارجــه،  رایزنان بازرگانی و فعالان اقتصادی در حال افزایش 
مقصدهای صادراتی اســت و در این خصوص مذاکراتی هم صورت گرفته 
اســت. از این  رو در سال  جاری به تعداد کشورهای صادراتی ایران افزوده 
خواهد شــد و کالاهای ایرانی به تعداد بیشتری از کشورهای آفریقایی و 
اعضای اوراســیا و حتی کشورهای جدیدی که صادراتی به آنها نداشتیم، 
ارسال خواهد شد.گام دیگری که با هدف جهش تولید برداشته خواهد شد، 
نیازسنجی از بازارهای هدف صادراتی است. یکی از چالش هایی که دولت 
گذشته داشت، عدم شناخت از بازارهای صادراتی بود. بعضاً کالاهایی صادر 
می شــد که در بازار سایر کشورها مورد استقبال قرار نمی گرفت و رقبا با 
شرایط بهتر و رقابتی تری همان محصول را روانه بازار می کردند. از همین 
رو یکی از موضوعاتی که قرار است در سال  جاری با جدیت پیگیری شود، 

شناسایی نیاز بازارهای هدف صادراتی است.
 

  الزام فعال شدن موافقتنامه ها
موضوع دیگری که در راستای جهش تولید اتفاق خواهد افتاد، پیگیری 
پیمان های دو و چندجانبه اســت. ما عضو پیمان های شانگهای و اوراسیا 
شدیم که می تواند بسرعت بر اقتصاد و تولید کشور اثر بگذارد. مهدی صفری، 
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه در این باره معتقد است: به 
منظور بهره مندی حداکثری از ظرفیت پیمان ها و نهادهای بین المللی در 
راستای توسعه روابط تجاری، ضروری است دستگاه های داخلی در درجه 
نخست فعال ترین و متخصص ترین افراد خود را برای پیشبرد امور مربوطه 
تعییــن کنند و در گام دوم اهتمام ویژه ای در راســتای حضور فعالانه در 
تمام جلسات، کارگروه ها و رخدادهای برنامه ریزی شده با ارائه ابتکارات و 
پیشــنهادهای کاربردی به منظور ایفای نقش پررنگ تر در این پیمان ها و 

نهادها داشته باشند.
او گفته است: با فعال شدن پیمان ها و موافقتنامه های امضا شده می توانیم 
کالاهای تولیدی ایران را به کشورهای بیشتری صادر کنیم و کالای ایرانی، 

نماینده کشورمان در کشور هدف صادراتی شود.
 

  تسهیل فرایندهای صادرات
مهدی ضیغمی، رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران هم درخصوص 
جهش تولید و نقشــی که صادرات دارد، معتقد است: جهش تولید بدون 
صادرات مســیری بن بست است، چون ظرفیت مشخصی برای مصرف در 

کشور وجود دارد و باید فرایند صادرات را تسهیل کرد.
ضیغمی می گوید: عملًا رکن و اساس ساختار صادرات با بخش خصوصی 
میســر است و دولت ها فقط باید تســهیل گر باشند؛ لذا فرایند صادرات با 
اطلاع رســانی درست و بموقع قوانین، آگاهی از زمان و نحوه ممنوعیت ها 

تسهیل می شود.
او بیان کرد: سعی داریم از سال جدید با ایجاد زیرساخت های لجستیک، 
حمایت های ارزی و جلوگیری از قوانین خلق الســاعه از توسعه صادرات و 

تجار حمایت بیشتری کنیم.
معاون وزیر صمت با اشــاره به قوانین تســهیل گر و حمایت از حقوق 
صادرکنندگان اظهار داشــت: در سال های گذشته بیشترین حمایت ها به 
واردات اختصاص داشته است ولی در این دولت با برپایی نمایشگاه های بزرگ 
در ایران، امکان دیدار تجار خارجی از ظرفیت های تولیدی ایران را فراهم 
کردیم تا تجار ایرانی به دور از پرداخت هزینه های سفر، امکان ارائه تولیدات، 
بازاریابی و رقابت در بازارهای خارجی و صادرات بیشتر برایشان مهیا شود.

 
  جبران فرصت های ازدست رفته

یحیی آل اسحاق، کارشناس اقتصادی نیز درباره صادرات و رویه ای که 
سیاســتگذاران باید طی کنند، گفت: تسهیل در فرایند صادرات، ضرورت 

دارد. اگــر فعالان اقتصادی دلگرم به این موضوع شــوند که دولت از آنها 
در کشــورهای هدف صادراتی حمایت می کند، برای حضور در بازارهای 
جدید تلاش بیشتری خواهند کرد و کالاهای ایرانی بخوبی صادر می شود.

او افــزود: صادرات کالا بســرعت بر روند،  میــزان و کیفیت تولید اثر 
می گذارد. زمانی که صادرات از سوی سیاستگذاران مورد توجه قرار گیرد، 
 تولیدکنندگان سعی می کنند برای بازارهای صادراتی و بر اساس استانداردی 
که کشورها دارند به تولید بپردازند، قاعدتاً چنین امری منجر به افزایش 
تولید هم می شود. لذا صادرات به صورت مستقیم می تواند زیرساخت های 

جهش تولید را فراهم کند.
آل اسحاق خاطرنشان کرد: تلاش و برنامه ریزی سیاستگذاران باید به این 
گونه باشد که در سال جدید، فرصت های مناسب  را برای صادرکنندگان 
فراهم کند به نحوی که صادرکنندگان بتوانند فرصت سوزی های سال های 
از دست رفته را جبران کنند و میزان عرضه محصولات و تولیدات داخل 

را در بازارهای صادراتی افزایش دهند.

  ظرفیت همسایگان را بخوبی استفاده نکردیم
مرتضی چنگیزی ، عضو اتاق بازرگانی ایران درباره جهش تولید هم گفت: 
مقام معظم رهبری تأکید کردند که جهش تولید با مشارکت مردم باشد، 
 بر این اساس می توان با مشارکت و همراهی مردم به سمت تولید کالاهای 
صادرات گرا، رفت. اگر میزان مصرف کالاها در بازار داخل مدیریت شود و 
همچنین تقاضا برای بهبود کیفیت کالاهای تولید داخل افزایش پیدا کند، 
تولیدکنندگان ملزم می شوند کالاهایی را روانه بازار کنند که کیفی باشد.

او افــزود: ما بــه تمام کشــورهایی که صــادرات داریــم، همه آنها 
تمایــل دارنــد به ایــران صــادرات داشــته و نقش واردکننــده صرف 
نداشــته باشــند. لــذا ایــن امر یــک فرصــت بــرای تولیدکنندگان 
 اســت تــا کالاها و مــواد اولیــه مورد نیــاز خــود را عنــوان کنند تا 
واردات کالاهای اولیه و واسطه ای صورت گیرد؛ در چنین شرایطی می توان 
میزان صادرات خود را افزایش بیشتری داد.چنگیزی با تأکید بر اینکه ما 
هنوز از ظرفیت و پتانســیل کشورهای همسایه بخوبی استفاده نکردیم و 
ضرورت دارد در ســال جدید تولیدکنندگان به کشورهای همسایه و نیاز 
بازار آنها توجه کنند، تصریح کرد: رشد و جهش تولید با نگاه به بازار داخلی 
به دست نمی آید و قطعاً در چنین شرایطی ابعاد و اندازه تولید در سطح 
فعلی خواهند ماند یا حتی درجا خواهیم زد، بر این اســاس  اگر نگاه به 
بازارهای خارجی باشد، اتفاق های مثبتی در تولید کشور رخ خواهد داد و 

تولیدکنندگان با نگاه صادراتی می توانند بخوبی رشد کنند.
او افزود: برای آنکه جهش تولید اتفاق بیفتد، مشــارکت مردم بســیار 
اثرگذار است. اگر سرمایه های مردم به سمت فعالیت غیرتولیدی برود، تولید 
کشــور روز به روز نحیف تر می شود و دیگر امکان صادرات را هم نخواهد 
داشت ولی در مقابل اگر سرمایه های مردمی به سمت تولید برود، صنعت 
کشــور جان خواهد گرفت و تولیدکنندگان می توانند با حمایت مردم به 
جایگاه قابل قبولی دست یابند. بر این اساس باید عنوان کرد توسعه صادرات 
 غیرنفتی و مشارکت مردم در تقویت صنایع، برگ برنده جهش تولید است و

 نباید از این امر غافل شد.

  احیای رایزنان بازرگانی 
یکی از راهبردهایی که  سازمان توسعه تجارت در دستور کار خود قرار 
داده،  افزایش رایزنان بازرگانی اســت. سال های متوالی در دولت گذشته، 
کشــورمان  رایزن بازرگانی نداشت؛ لذا شــناخت از بازارهای صادراتی و 
تقاضاهایی که وجود داشت بشدت کاهش یافت و شاید همین امر سبب 
شد که صادرکنندگان ایرانی در صادرات کالا به بیراهه بروند و کالاهایی 
را صادر کنند که هیچ تقاضایی ندارد و یا تقاضا برای آن محدود اســت. 
نداشتن رایزن بازرگانی در حالی اتفاق افتاد که کشورهایی مانند چین بر 
تعداد نمایندگان و رایزنان خود در کشورهای هدف صادراتی شان افزودند 
و به واســطه حضور این افراد موفق شــد در صادرات، اعداد خوب و قابل 
توجهی ثبت کنند. با توجه به نقصان های گذشــته قرار است این خلأها 
برای سال جاری جبران شود. از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم، بیش از ۲۲ 
رایزن بازرگانی در کشــورهای هدف صادراتی )در دولت روحانی این عدد 
صفر شده بود( استقرار یافتند و آن طور که سیاستگذاران عنوان کردند، 
این عدد تا اوایل ســال آینده به ۷۰ نفر افزایش پیدا خواهد کرد. مبحث 
دیگری که در این خصوص دنبال می شود، ایجاد نمایندگی سازمان  توسعه 
تجارت در کشورهای هدف صادراتی است؛  با این کار امکان خدمات رسانی 

بیشتر به تجار فراهم می شود.

  تلاش و برنامه ریزی 
سیاستگذاران باید به 

این گونه باشد که در سال 
جدید، فرصت های مناسب  

را برای صادرکنندگان 
فراهم کند به نحوی که 
صادرکنندگان بتوانند 

فرصت سوزی های 
سال های از دست رفته را 

جبران کنند و میزان عرضه 
محصولات و تولیدات 
داخل را در بازارهای 

صادراتی افزایش دهند.

 پایان فرصت نیسان آبی برای ارتقا تا شهریور
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ضمن بیان اینکه تا شهریور ۱۴۰۳ برای ارتقای 
استاندارد نیسان آبی فرصت داده ایم، در پاسخ به توقف تولید خودروهای غیراستاندارد 
در سال جاری گفت: اجازه دهید نوید توقف ندهم، بلکه امید اصلاح، بهبود، شکوفایی 

و تغییر رویه را بدهم.
 مهدی اسلام پناه با بیان اینکه رتبه  کشور در نظام استاندارد سازی جهانی در دو 
سال گذشته صعود داشته و به رتبه  بیستم رسیدیم، اظهار کرد: نظام استاندارد سازی 
جهانی نظامی است که ۱۶۸ کشور دنیا به عضویت آن درآمدند و در دو سال گذشته 
طی دو مرحله صعود، ایران به رتبه  بیستم ارتقاء پیدا کرده است. البته این رتبه در 
آسیا پنجم است. چهار کشور اول در آسیا شامل چین، ژاپن، کره جنوبی و هند است.  
وی درباره مصوبات دو جلسه شورای عالی استاندارد که در سال جاری برگزار شده 
نیز گفت: از اهم این مصوبات عمل به تکلیف قانون هوای پاک توسط سازمان ملی 
اســتاندارد بوده است. سازمان ملی استاندارد شاید تنها دستگاهی که نمره  مطلوب 
و قابل قبول صد درصدی در اجرای قانون هوای پاک داشــته است. شش بند اصلی 
قانون بر عهده ســازمان بوده که کاتالیست یا کالیبره بودن جایگاه های سوخت در 
معاینه های فنی یا خود استانداردسازی نفت گاز، نفت کوره و غیره مسائل بر زمین 
مانده بود. قانون هوای پاک سال ۱۳۹۶ تصویب شده بود و استاندارد سال ۱۴۰۱-

۱۴۰۲ مصوبات و تکالیف قانونی را صد درصد اجرا کرد.
اســلام پناه ادامه داد: شورا در موارد دیگری مثل بحث کم فروشی هم مصوباتی 
داشــت. بر همین اساس اواخر بهار ۱۴۰۱ عدد کم فروشی۴۱.۳۷ درصد، بود که به 
کمک مصوبات مربوط به خالص فروشــی در شــورای عالی استاندارد و پیش بسته 
بندی و بســته بندی، در آمار سه ماهه زمستان ۱۴۰۲، کم فروشی به ۱۷.۸ درصد 

کاهش پیدا کرده است.
این مقام مسئول در ادامه با بیان اینکه تایید نوع خودروها که اصطلاحا در ادبیات 
فنی به آن می گویند تی ای دادن به خودروها، وظیفه ســازمان ملی استاندارد است، 
گفت: دو سال گذشته تایید نوع ها را به خودروها سه ساله داده می شد، اما در حال 
حاضر این موضوع به سه ماه تقلیل داده شده است. چون دلیلی ندارد که یک تاییدیه ای 
را به یک واحد تولیدی بدهیم و بگوییم شما سه سال بعد دوباره برای تمدید اقدام 
کنید. با این کار هم توانســتیم منابع زنجیره را مدیریت کنیم و این نظم پذیری را 
به خود واحد تولیدی بدهیم تا زنجیره تامین مشخص شود. به مرور به این رسیدیم 
که تعداد زیادی از خودروها سرشار از عیوب پرتکرار هستند. این در حالی است که 
ما اطمینان حاصل کنیم خودرو اگر آپشنال نیست، اما حداقل ها را دارد. بنابراین به 
این جمع بندی رسیدیم که تعدادی از خودروهای سواری از مدار تولید خارج شود.

  آیا خودروهای جدیدی از مدار تولید خارج می شوند؟
رئیس ســازمان ملی استاندارد با اشاره به توقف تولید پژو ۴۰۵، سمند، تیبا یک 

و دو، تصریح کرد: در دو سال گذشته یک عدد دورقمی ابطال تعلیق و مجوز جدید 
را در تی ای خودرو داشــتیم، چون سبد وسیع است و آنچه که خیلی دیده می شود 
خودروهای پرتیراژ است، اما خودروهای کم تیراژ هم از نوع سواری، تجاری، سنگین 

و خودروهای کار زیاد است.
اسلام پناه در پاسخ به اینکه آیا امسال هم تولید خودروهای غیراستاندارد متوقف 
می شــود؟ گفت: اجازه دهید نوید توقف ندهم، بلکه امید اصلاح، بهبود، شکوفایی و 
تغییر رویه را بدهم.وی در پاســخ به اینکه آیا در حال حاضر با نظارت سازمان ملی 
استاندارد، همه خودروهایی که تولید می شود استاندارد ایمنی روز دنیا را دارد؟ تصریح 
کرد: تمام تلاش این نظام بر این است که این موضوع اطمینان حاصل کند. بحث این 
اســت که تولیدکننده باید مقررات فنی تولید و مقررات فنی نهادهایی که به تولید 
نظارت دارند را رعایت کند. اما گرفتار عارضه ای هستیم که بنگاه ها به استانداردهای 
داخلی هم پایبند نیستند. از طرف دیگر این موضوع بازیگران زیادی دارد که شاید 

بیرونی ترین بازیگر در این منظومه سازمان ملی استاندارد باشد.
رئیس سازمان ملی استاندارد با بیان اینکه مسئولیت کیفیت در وهله  اول به  عهده 
خود تولید کننده است، گفت: استانداردهای بین المللی دنیا، استانداردهای متعالی 
هستند. من اگر الان بگویم که ما آنها را رعایت می کنیم، مصرف کننده  می گوید اگر 
رعایت می کنید پس این چیســت که من مصرف می کنم؟ من باید آنچه که شرط 
عقل و انصاف است رعایت کنم و راستگو باشم و نمی توانم در هر حوزه ای ادعا کنم. 
برای مثال نرخ کیفیت صنایع غذایی در کشور از نگاه مردم مقبولیت بالای ۷۵ درصد 
دارد و در حال رقابت با دنیا است. بعضی از صنایعی که عموما مورد گله مردم است 

هم انتهای جدول هستند که نشان می دهد قضاوت، قضاوت درستی است.

  چرا رنگ نیسان آبی تغییر نمی کند؟
وی در ادامــه درباره دلیل تداوم تولید نیســان وانت زامیــاد، با وجود فاصله با 

استانداردهای دنیا، تصریح کرد: علاقه  تولید کننده به تولید این محصول خیلی زیاد 
اســت و علاوه بر این هنوز در فرجه مهلت قانونی برای اصلاح هستند. سازمان ملی 
اســتاندارد تا شهریور ۱۴۰۳ به این شرکت فرصت داده و در این مدت هم اصلاح و 
بهبودهایی در آن شــکل گرفته است. بنابراین این خودرو، خودروی سه چهار سال 
پیش نیست. پلتفرم و بن سازه ی خودرو یک بن سازه ی ۵۶-۵۷ ساله است و اصولا 
تولیدکنندگان علاقه و چســبندگی به این بن سازه ها دارند، اما بحث سازمان ملی 
استاندارد این است که اگر اصرار بر تولید هست، استانداردها ارتقاء پیدا کند. به  هر 
حال درگیر هســتیم و تلاش می کنیم هم حق مصرف کننده ادا شــود و هم تولید 

متوقف نشود.
اسلام پناه با حضور در برنامه صف اول درباره دلیل تغییر نکردن رنگ نیسان آبی 
نیز گفت: تولیدکننده معتقد اســت این رنگ آپشــن آن و شناخته شده و به نوعی 

برند خودرو است.
رئیس سازمان ملی استاندارد درباره وعده استانداردسازی ۱۰۰۰ قطعه  خودرو تا 

پایان ۱۴۰۲، گفت که این وعده محقق شده است.
این مقام مسئول درباره  استاندارد پوشاک نیز گفت: یکی از مصوبات شورای عالی 
استاندارد همین استاندارد پوشاک  سلامت محور است. باید اطمینان بخشی و نشانه 
گذاری پوشــاک انجام و مشخص شود پوشاک کجا تولید شده و جنس آن چیست. 
چراکه پوشاک در مواجهه با پوست ممکن است انواع بیماری ها و مشکلات پوستی 
و ســلامتی را ایجاد کند. در این حوزه یک کار پژوهشــی در هســته های پژوهشی 
پژوهشــگاه استاندارد سازمان رقم خورد و ابلاغ شــد که وزارت صمت آن را پیاده 
ســازی کند تا در گام اول پوشاک نشــانه گذاری و برچسب گذاری شود و مصرف 

کننده با اطمینان خرید کند.
این مقام مســئول در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر ۵۰۰۰ نانوایی در کشور 
اســتاندارد آرد کامل گندم را رعایت می کنند، گفت: یکی دیگر از مصوبات شورای 
عالی اســتاندارد ملی ایران تحت عنوان خدمات مشــتریان و ضمانت لوازم خانگی 
انرژی بر برای تولید کنندگان لوازم خانگی است که اجباری و آیین نامه آن نوشته و 
ابلاغ شده است. در حال حاضر وزارت صمت اجرای این کار را بر عهده دارد و حسن 
نظارت را سازمان ملی استاندارد انجام می دهد. همچنین در بحث واردات لوازم خانگی 
نشان های مثبت  ستاره ها ارتقاء یافته است. در سال ۱۴۰۲، واردات خیلی تنظیم گری 
درستی در این حوزه نمی شد یعنی به راحتی وارد می شد و انرژی زیادی از کشور از 
این بابت هدر می رفت. اما در حال حاضر این پلاس ها را به ۲ پلاس و ۳ پلاس ارتقاء 
دادیم. در حوزه کولر آبی هم، موتورهای کولر آبی را با اســتانداردهای جدید تدوین 
کردیم و پیش بینی وزارت نیرو این است که در طی بازه چهار تا پنج سال، ۳۰۰۰ 
مگاوات صرفه جویی در مصرف خواهیم داشــت. در تابستان پیش رو، کولرهای کم 

مصرف با موتورهای جدید استاندارد وارد بازار می شود.
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حضور 41 میلیون سهامدار در بورس

ابوالفضل حمیدى   |     رئیس سازمان بورس گفت: تا پایان مهر 1402 بیش از 61 میلیون کد سهامدارى صادر شده و اکنون از این تعداد 
حدود 41 میلیون سهامدار در بازار فعال هستند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهى امام خمینى (ره) با بیان اینکه سهم شرکت هاى داخلى از پروازها 54 درصد و سهم شرکت هاى خارجى46 درصد بوده، گفت: بیشترین پروازهاى خارجى در این مدت به 
ترکیه، دبى و عراق بوده است.  سعید چلندرى در نشست خبرى ارائه اقدامات و عملکرد وزارت راه و شهرسازى در حوزه سفرهاى نوروزى 1403 با بیان اینکه در ایام نوروز در شهر فرودگاهى امام خمینى(ره) 
31 درصد افزایش مسافر و 25 درصد افزایش پرواز داشتیم، گفت: نوروز امسال 3994 پرواز به اقصى نقاط دنیا داشتیم و 625 هزار و 725 نفر پرواز انجام شد، همچنین بار مسافرى 45 درصد رشد داشت. 

وى اظهار کرد: 14 شرکت داخلى و 34 خارجى در فرودگاه امام خمینى(ره) فعالیت داشتند. شرکت هاى داخلى با سهم 54 درصدى 2174 پرواز انجام دادند و سهم شرکت هاى خارجى46 درصد بوده که 
1820 پرواز را انجام دادند. بیشترین پروازهاى خارجى نیز به ترکیه، دبى و عراق بوده است. 

مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهى امام خمینى (ره) ادامه داد: 939 پرواز با سهم 26 درصدى پروازها و 175 هزار مسافر با سهم 29 درصدى تعداد مسافر به ترکیه بود، 539 پرواز به دبى انجام شد که 14
درصد پرواز و 17 درصد مسافران را تشکیل داد، سفر به عراق هم با 487 پرواز انجام شد که با 13 درصد سهم پروازها و 68 هزار و 11 درصد سهم مسافرى را به خود اختصاص داد. 

بیشترین سفرهاى 
خارجى به ترکیه، دبى و 
عراق انجام شد

  بیش از 500 هزار نفر در طرح «عید تا 
عید» اعتبار دریافت کردند

مدیر کل دفتر خدمات عمومى وزارت صمت 
با بیان اینکه تاکنون بیــش از 500 هزار نفر از 
مردم از مجموع ســرویس هاى اعتبارى استفاده 
کردند، گفت که طــرح خرید اعتبارى، احتمالا 
بــا مبالغ و زمان بیشــتر، بعــد از عید فطر هم 
ادامه خواهد داشت.محمدحسین قمرى، با بیان 
اینکه طرح عید تا عید شــامل خرید اعتبارى، 
فروشــگاه هاى بهاره و فــروش فوق العاده بود، 
اظهار کرد: امســال 271 نمایشگاه  بهاره در کل 
کشور برگزار شد که 2.7 برابر سال قبل بود. در 
فروش اعتبارى هم بیش از 46 هزار واحد صنفى 
مشارکت داشــتند و کالاهاى خود را به صورت 
اقساطى و اعتبارى در اختیار مردم قرار دادند. در

 فروش فوق العاده نیز بیش از 30 هزار فروشگاه 
مشــارکت کردند.همچنین به گفته وى تاکنون 
بیــش از 500 هــزار نفــر از مــردم از مجموع 

سرویس هاى اعتبارى استفاده کردند.
مدیر کل دفتر خدمات عمومى وزارت صمت 
با بیان اینکه طرح خریــد اعتبارى، بعد از عید 
فطــر هم ادامه خواهد داشــت، تصریح کرد: در 
اصل «عید تا عید»، پایلوت خرید اعتبارى بوده 
و با توجه به این نتایج، طرح اعتبار خرید با مبالغ 
بیشــتر در بازه زمانى سه تا شش ماهه در حال 
آماده ســازى است.به گفته وى افزایش اعتبار و 
زمان طرح، موافقت اصولــى را دریافت کرده و 

مجریان در حال مذاکره با چند بانک هستند.
گفتنى اســت؛ قبل از عید نوروز اتاق اصناف 
ایــران اعلام کرد که با هدف تنظیم بازار در ایام 
پایانى ســال جارى و همچنیــن افزایش قدرت 
خرید عموم مردم و اقشــار مختلف کشور، طرح 
ملى فروش فوق العاده «عید تا عید» با محوریت 

اتاق هاى اصناف سراسر کشور برگزار مى شود.
در این راستا و بر اساس تفاهم نامه منعقد شده 
میــان اتاق اصناف ایران و یکى از بانک ها، مبلغ 
20 میلیون تومان خرید اعتبارى در طرح فروش 
فوق العاده «عید تا عید» در نظر گرفته شــده و 
عموم مردم مى توانند بر اساس ارزیابى اولیه توسط 
بانک مذکور و بدون ارائه وثیقه و ضامن، از اعتبار 
در نظر گرفته شده در این طرح ملى براى خرید 
کالاهاى مورد نیاز خود در اسفندماه سال جارى 
استفاده کنند و پرداخت آن را در اردیبهشت ماه 

سال آینده انجام دهند.

مجید عشقى، با اشاره به جزییاتى از اقدامات انجام شده از سوى سازمان بورس و مرورى بر اهم اقدامات گذشته و برنامه هاى پیش 
روى سازمان بورس و اوراق بهادار براى بازار سرمایه بورس طى دو سال و نیم گذشته اظهارکرد: در این دوره از مدیریت سازمان بورس 
پس از نوساناتى که طى سال هاى گذشته بر بازار حاکم شده بود همه تلاش خود را به کار گرفتیم تا برنامه هاى این سازمان را به سمت 
ایجاد تعادل در معاملات بازار، کاهش ضرر و زیان هاى احتمالى سرمایه گذاران و نیز بازگشت اعتماد از دست رفته سهامداران پیش 
ببریم که در این راستا اقدام به راه اندازى ابزارهاى جدید و نیز ایجاد زمینه براى توسعه بازار از طریق تقویت نظام نظارتى هوشمند،  
افزایش شفافیت و ارتقاء نظام حاکمیت شرکتى کردیم.وى نظارت بر حسن اجراى قانون بازار سرمایه را به عنوان اصلى ترین وظیفه 
سازمان بورس و اوراق بهادار معرفى کرد و افزود: طبق آخرین آمار ارایه شده تعداد 856 شرکت سهامى عام ثبت شده (ناشر) و بیش 
از یک هزار نهاد مالى با نظارت سازمان بورس و اوراق بهادار در حال فعالیت هستند که تا پایان مهر 1402 بیش از 61 میلیون کد 

سهامدارى صادر شده و اکنون از این تعداد حدود 41 میلیون سهامدار در بازار فعال هستند.

 تنوع بخشى در روش هاى سرمایه گذارى غیرمستقیم 
عشقى به تنوع بخشى در روش هاى سرمایه گذارى غیرمستقیم  براى حمایت از سهامداران اشاره کرد و اظهار داشت: این سازمان 
به منظور ایجاد زمینه براى کســب بازدهى مناسب ســهامداران تازه وارد از بورس راه را براى ورود سرمایه هاى خرد به بازار از طریق 

صندوق هاى سرمایه هموارتر کرد.

 «سهام یار»، زمینه ساز ایجاد آرامش در بازار سرمایه  
رئیس ســازمان بورس به اســتفاده از بیمه پورتفوى سهامداران خرد (سهام یار) با هدف ایجاد آرامش در بازار سرمایه تاکید کرد و 
گفت: سازمان بورس در آبان 1401  بیمه سبد سهام سهامداران حقیقى که ارزش پرتفوى آنها تا سقف 100 میلیون تومان بود را در 
دستور کار قرار داد و این اقدام ضمن جلوگیرى از روند نزولى بازار سهام زمینه بازگشت آرامش را به این بازار فراهم کرد که بیش از 

نیم میلیون سهامدار از این طرح استقبال کردند.

 اقدامات سازمان بورس در زمینه بهبود بخشیدن وضعیت بازار سرمایه
وى در ادامه صحبت هاى خود با ایسنا به نمایش رایگان عمق مظنه براى همه سهامداران و به صورت رایگان براى اولین بار، افزایش 
دامنه نوسان، کاهش صف هاى معاملاتى، افزایش دامنه نوسان تا هفت درصد، افزایش نقدشوندگى با حذف حجم مبنا را به عنوان 

دیگر اقدامات این سازمان براى بهبود بخشیدن وضعیت بازار سرمایه معرفى کرد.

سازمان بورس در آبان 
1401  بیمه سبد سهام 

سهامداران حقیقى که 
ارزش پرتفوى آنها تا 

سقف 100 میلیون تومان 
بود را در دستور کار قرار 

داد و این اقدام ضمن 
جلوگیرى از روند نزولى 

بازار سهام زمینه بازگشت 
آرامش را به این بازار 

فراهم کرد که بیش از نیم 
میلیون سهامدار از این 

طرح استقبال کردند.

روزنامه اقتصادى اجتماعى 
سراسرى صبح ایران

سه شنبه 1403/01/21
شماره : 1613

 پرداخت سود از طریق سامانه سجام
عشقى در ادامه به اقدامات سازمان بورس در زمینه پرداخت سود از طریق سامانه سجام اشاره و 
اعلام کرد: هیأت مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار در بهمن 1401 اقدام به تصویب الزام پرداخت 

کامل سود به صاحبان سهام حداکثر تا چهارماه پس از تصمیم مجمع عمومى کرد.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه با تاکید بر تصمیم گیرى سازمان بورس براى سودهاى 
رسوبى شرکت ها افزود: پیگیرى هاى مستمر سازمان بورس باعث شد تا سود انباشته سهامداران بدون 
مراجعه به بانک از طریق سجام به حساب آنها پرداخت شود که این روند پرداخت ها همچنان ادامه دارد.

 اقدامات سازمان بورس براى توسعه خدمات و ابزارهاى سرمایه گذارى
به گفته وى، به دنبال تصمیمات اتخاذ شده از سوى مسوولان سازمان بورس اقدامات دیگرى 
مانند راه اندازى سامانه توثیق الکترونیکى سهام، الکترونیکى شدن صدور گواهى حق تقدم، سامانه 
یکپارچه صدور مجوز نهادهاى مالى، ارتقاى شفافیت و سهولت در صدور مجوزها و صدور الکترونیکى 
گواهى تمکن مالى در سازمان با هدف توسعه خدمات و ابزارهاى سرمایه گذارى در دستور کار مدیران 

این سازمان قرار گرفت.

 صدور صدها مجوز فعالیت صندوق و نهاد مالى 
عشــقى در ادامه با تاکید بر شکسته شدن فضاى انحصارى صدور مجوزها اظهار کرد: سازمان 
بورس طى دو سال گذشته علاوه بر صدور مجوز کارگزارى هاى جدید که چندین سال صادر نشده 

بود، اقدام به صدور صدها مجوز فعالیت صدها صندوق و نهاد مالى کرد.

 فرصت ســرمایه گذارى خرد در بازارهاى کالایى بصورت شفاف با کمک معاملات 
گواهى سپرده

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر راه اندازى معاملات گواهى سپرده شمش طلا در 
بورس کالا اعلام کرد: این ابزار باعث شد تا فرصت بسیار خوبى براى ورود سرمایه هاى اندك مردم 

به بازار طلا بصورت کاملا شفاف فراهم شود.

 حمایت از سرمایه گذاران در بخش انرژى 
عشــقى به حمایت از سرمایه گذاران در بخش انرژى تجدیدپذیر از طریق راه اندازى تالار برق 
سبز اشاره کرد و گفت: بورس انرژى در خرداد 1402 به منظور کمک به رشد این حوزه اقدام به راه 
اندازى این حوزه کرد تا از طریق مصرف کنندگان صنعتى کمتر تحت تاثیر قطعى برق قرار گیرند. 
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار منافع حاصل از راه اندازى تالار سبز را در نخستین سال راه اندازى، 
بیش از 2,500 میلیارد تومان رسید.وى همچنین به راه اندازى «قرارداد آتى»  در بورس انرژى از 
اسفندماه سال 1400 تاکید کرد و اظهار کرد: ایجاد مرجعیت و شاخص قیمت نفت خام در منطقه 
خاورمیانه و قاره آسیا، امکان پوشش ریسک پذیرى نوسانات قیمت و سرمایه گذارى اهرمى به عنوان 

اهداف مهم این بازار تلقى مى شود.

 راه اندازى بازارهاى جدید اوراق بهادار در بورس تهران و فرابورس
وى در ادامه با اشاره به راه اندازى بازارهاى جدید اوراق بهادار در بورس تهران و فرابورس اعلام کرد: 
«بازار آتى تک سهم» با هدف کمک به دوطرفه شدن بازار سرمایه، پوشش ریسک سرمایه گذاران و 
پاسخگویى به خواسته فعالان بازار سرمایه مبنى بر تکمیل بازار مشتقات راه اندازى شد.عشقى اظهار 
کرد: همچنین بازار توافقى به منظور نظم بخشى به شرکت هاى لیست شده در بازار پایه فرابورس 
ایجاد شد که فاقد دامنه نوسان و حجم  مبنا بوده و معاملات آنها به صورت بلوك و عمده و از طریق 
ایستگاه معاملاتى کارگزارى ها انجام مى شود.رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به راه اندازى بازار 
نوآفرین در فرابورس اشاره و اعلام کرد: این بازار به منظور تأمین مالى و با تمرکز بر پذیرش شرکت هاى 

دانش بنیان و استارت آپى راه اندازى شد ومختص شرکت هایى است که ریسک بالاترى دارند. 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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کشاورزی 

ثبت ۵۱ هزار و ۳۷۹ اهدای 
خون و پلاکت توسط مردم 

استان یزد در سال ۱۴۰۲

مدیرکل انتقال خون یزد گفت: در سال گذشته ۶۵ هزار و ۶۳۱ نفر به مراکز اهدای خون استان مراجعه کردند که ۵۱ هزار و ۳۷۹ نفر از آنان موفق به اهدای خون  و پلاکت شدند.
 سیدمحمدرضا آقائی میبدی با اشاره به اینکه ۹۶.۵ درصد اهدا کنندگان خون در سال گذشته آقایان بودند، افزود: اهدا کننده مستمر به کسی اطلاق می شود که سالی حداقل ۲ بار خون اهدا کرده 

باشد که در این زمینه ۶۴.۴ درصد اهدا کنندگان مستمر بودند و همچنین از مجموع اهدا کنندگان خون در این مدت ۲۵.۶ درصد با سابقه و ۱۰.۱ درصد بار اولی بودند.
وی ادامه داد: همچنین پارسال ۶۹ هزار و ۳۶۲ واحد خون و فرآورده های آن به مراکز درمانی استان ارسال شد.

آقائی با بیان اینکه میزان اهدای خون در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال قبل آن ۱۲.۶ درصد رشد داشته است، خاطرنشان کرد: در سالی که گذشت یعنی در سال ۱۴۰۱، ۵۷ هزار و ۸۷۷ نفر به مراکز 
اهدای خون استان مراجعه کردند که ۴۵ هزار و ۶۱۱ هزار نفر از این تعداد موفق به اهدای خون شده بودند.

وی در ادامه تعداد مراجعه کنندگان اهدای خون در شب های قدر امسال را یک هزار و ۳۴۸ نفر بیان کرد و گفت: از این تعداد یک هزار و ۱۰۵ نفر موفق به اهدای خون شدند.

  صادرات ۳۱۰ میلیون دلار محصولات شیلات در سال ۱۴۰۲
گمرک ایران اعلام کرد: صادرات محصولات شیلات در سال ۱۴۰۲ با ۳ درصد افزایش نسبت به سال ۱۴۰۱ به رقم ۳۱۰ میلیون دلار رسید.به گزارش از گمرک ایران، میزان وزنی محصولات شیلات صادر شده در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۴۹ هزار تن بوده که نسبت به مدت مشابه 
سال ماقبل ۱۲ درصد افزایش نشان می دهد.بر اساس این گزارش، در سال ۱۴۰۲ صادرات میگو با ۹۸ میلیون و ۴۰۰ هزار دلار، ۳۲ درصد از ارزش کل صادرات را در بین محصولات شیلات به خود اختصاص داده است.کشورهای روسیه، امارات متحده عربی و چین خریداران اصلی 
میگو صادراتی بودند. صادرات میگو در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ به لحاظ ارزش ۲۶ درصد کاهش را نشان می دهد.بنابراین گزارش، صادرات شیلات کمتر از ۷دهم درصد از کل صادرات کشور است و در این مدت امارات، چین، روسیه و عراق بزرگترین بازار صادراتی محصولات 

شیلات کشور بوده اند.

شرکت دخانیات 
محصولاتش را با 
گذراندن فرآیند 
کنترل کیفیت و 

جوانب بهداشتی و بر 
پایه استانداردها و با 
استفاده از مواد اولیه 

سالم تولید می کند و از 
سویی زیرساخت ها و 

مقدمات تجارت خارجی 
و همچنین تولید 

مشارکتی سیگارت با 
برخی کشورها فراهم 

شده است.

4

شــرکت دخانیات ایران بــه عنوان قدیمی ترین شــرکت دخانی در 
خاورمیانــه امــروز در قالب ۶ مجتمع تولیدی اســتانی، تهران، گیلان، 
مازندران، آذربایجان غربی )دو مجتمع خوی و ارومیه(، گلستان و اصفهان 
در حال فعالیت است. در این گزارش بر آن هستیم تا راوی فعالیت یکی 
از شــرکت های مادر و تأثیرگذار کشور در استان گیلان؛ یعنی »مجتمع 

دخانیات گیلان« باشیم.
از مســیر تهران به رشــت، بعد از میدان توشیبای این شهر به سمت 
فلکه یخ سازی معروف حرکت کردیم و برای رسیدن به بزرگ ترین مجتمع 
دخانیات کشور در گیلان می بایست به محور رشت - فومن می رفتیم. وارد 
دفتر مدیر مجتمع شدیم و در مقابل خود یک چهره جوان را دیدیم؛ این 
مدیر جوان خودش را »شهریار وهابی« معرفی می کند، و بعد از گپ وگفتی 
دوســتانه، بنا شــد ابتدا با هم از خط تولید و بخش های مختلف شرکت 
بازدید کنیم. وارد خط تولید شدیم کارگران سخت مشغول فعالیت بودند 
و آقای مدیر جوان به استقبالشان رفت و با لبخندی رضایت آمیز از زحمات 
کارگران قدردانی کرد. مجتمع دخانیات گیلان به قدری وسیع و گسترده 
است که بازدید از بخش های مختلف آن چندین ساعت طول می کشد. 

پس از بازدید نوبت به گفت وگوی رســمی رسید. مهندس »شهریار 
وهابی« که حدود دو دهه سابقه فعالیت در بخش های مختلف مدیریتی 

را در کارنامه دارد، کمتر از یک ســال اســت که به عنوان مدیر مجتمع 
دخانیات گیلان فعالیت می کند.

»وهابی« مدیر مجتمع دخانیات گیلان معرفی کوتاهی از این مجموعه 
صنعتی و تولیدی دارد و بهبود فرآیندهای داخلی، به کارگیری نیروهای 
متخصــص و متعهد، بهره گیری از فناوری های روز و دانش بنیان با هدف 
تجاری سازی محصولات داخلی و خارجی را از برنامه های مهم دخانیات 

ذکر می کند.
مدیر مجتمع دخانیات گیلان با اشــاره بــه بخش های مختلف این 
مجموعــه تولیدی بیان می کند: این مجتمع در حال حاضر با ۵ ســالن 
تولید، یک ســالن تولید مشارکتی برای حضور در بازارهای برون مرزی و 

واحد عمل آوری توتون فعالیت می کند.
وهابی از وجود بزرگ ترین واحد عمل آوری توتون در مجتمع دخانیات 
گیلان خبر می دهد و اضافه می کند: این واحد در کنار تأمین و تولید خرمن 
توتون گیلان، مواد اولیه سایر مجتمع های دخانیات را نیز تأمین می کند.

به گفته وی، مجتمع دخانیات گیلان در کنار تولید سیگارت، در حوزه 
کشت و تولید توتون به ویژه در غرب گیلان هم فعالیت می کند.

مدیر مجتمع دخانیات گیلان از فعالیت ۵۰۰ کشاورز در حوزه تولید 
توتون در این استان خبر می هد و اضافه می کند: مجتمع دخانیات صفر تا 

۱۰۰ فرآیند تولید توتون را به کشاورزان آموزش می دهد و حتی خرید تضمینی 
توتون هم در گیلان صورت می گیرد. افزایش میزان توتون در گیلان از سرفصل ها 

و برنامه های مهم شرکت دخانیات است.
وی مهندسی معکوس و بومی سازی را از اهم کارهای دانش پایه این مجموعه 
صنعتی برمی شمارد: »با استفاده از توان و تخصص نیروهای بومی دنبال ساخت 
قطعات و تجهیزات در مجموعه دخانیات هســتیم و تاکنون چندین دستگاه و 

قطعات بومی سازی شده است.«
وهابی با اشــاره به چالش های ارزی و پولی، وارد کردن ماشــین آلات و مواد 
اولیه بیان می کند: تأمین قطعات و خرید تجهیزات از طریق تجارت برون مرزی 

بسیار زمان بر و هزینه بردار است.
مدیر مجتمع دخانیات گیلان با بیان اینکه نیاز به مصرف ســیگار در کشور 
افزایش یافته،  به وجود انواع سیگار قاچاق در بازار و تشکیک در نوع مواد اولیه 
این نوع ســیگارها اشاره می کند و یادآور می شود: شرکت دخانیات محصولاتش 
را با گذراندن فرآیند کنترل کیفیت و جوانب بهداشتی و بر پایه استانداردها و با 
استفاده از مواد اولیه سالم تولید می کند و از سویی زیرساخت ها و مقدمات تجارت 
خارجی و همچنین تولید مشارکتی سیگارت با برخی کشورها فراهم شده است.

وهابی با بیان اینکه امکان معرفی محصولات این مجموعه وجود ندارد، تصریح 
می کند: مزایای رقابتی از حیث سالم بودن و استانداردمحوری محصولات دخانیات 
به نسبت سایر محصولات مشابه خارجی برای جامعه قابل تبیین نیست و در این 

زمینه هرگونه تبلیغات، ممنوعیت قانونی دارد.
وی با اشــاره به تحریم های ظالمانه علیه کشــور، وجود این تحریم ها را در 
تأمیــن مواد اولیه چالش برانگیز خوانده و می افزاید: با توجه به این که بخشــی 
از مواد اولیه محصولات دخانیات از خارج تأمین می شود، وجود مشکلات ارزی 
و مالی و همچنین تحریم در تأمین مواد اولیه موجب می شــود تا با مشــکلات 

جدی روبرو باشیم.
مدیر مجتمع دخانیات گیلان با بیان اینکه مجموعه شــرکت دخانیات ایران 
نســبت به تولید، نگاهی دانش بنیان دارد، اظهار می کند: به منظور کیفی سازی 

محصول با چندین شرکت دانش بنیان قرارداد همکاری داریم.
وهابی با اشــاره به وجود ناترازی برق و چالش های قطعی برق برای صنایع 
و شــرکت ها بیان کرد: فرآیند تولید در شــرکت دخانیات به صورت سه شیفت 
و زنجیره وار بوده و خاموشی دستگاه ها در پی قطع بدون هماهنگی مکرر برق، 

هزینه غیرقابل جبرانی را به خط تولید وارد می کند.
وی با ابراز گلایه از عدم هماهنگی خاموشی برق صنایع، از راه اندازی نیروگاه 

تولید برق در این مجموعه خبر می دهد
وهابی با بیان این که مجتمع دخانیات گیلان دغدغه های فرهنگی و اجتماعی 
نیز دارد، می گوید: این مجموعه در کنار فرآیند تولید به ایفای مســئولیت های 

اجتماعی، و نیز اجرای برنامه های فرهنگی و ورزشی اهتمام ویژه ای دارد.
وهابی افزایش تولید را چشــم انداز مهم دخانیات گیلان برشــمرده و اضافه 
می کند: در صورت تأمین مواد اولیه بنا داریم ســال ۱۴۰۳ را که از سوی رهبر 
معظم انقلاب، به نام جهش تولید با مشــارکت مردم نام گذاری شده را به سالِ 

افزایش و جهش تولید تبدیل کنیم.
وی در پایــان از پرداخــت بیــش از ۴ میلیارد تومان تســهیلات رفاهی به 
کارگران و پرسنل مجتمع دخانیات گیلان خبر داده و می افزاید: اقدامات خوبی 
برای فراهم سازی امور رفاهی کارگران و پرسنل مجموعه در بخش های مختلف 

انجام شده است.
مدیر مجتمع دخانیات گیلان با اشــاره به شیوه نامه های جذب نیرو در این 
مجموعه بیان می کند: جذب نیرو باید بر پایه ضابطه مندی و راهکارهای قانونی 

استوار باشد تا نتایج مثبتی برای مجموعه به همراه داشته باشد.
آنچه از این بازدید و گفت وگو حاصل شد و در مشاهدات میدانی نیز نظاره گر 
آن بودم وجود ظرفیت های بســیار بالا برای رشــد تولید و امیدواری نیروهای 
تولیدی برای حرکتی هر چه شتابنده در مسیر شکوفایی اقتصادی صنعت ایران 
بود که امید می رود این مهم با دانش، انگیزه، تجربه و تخصص مدیران جوان و 
نیز به همت دستان با غیرت و پرتوان کارگران ایرانی در کوتاه ترین زمان ممکن 

به سرانجام مطلوب برسد. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/01/21
شماره : 1613

افزایش ۵ درصدی اسکان مسافران نوروزی در استان یزد 

حفاظت از منابع طبیعی نیازمند افزایش بودجه

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اســتان یزد با اشــاره به اسکان ۴۱۵ هزار مسافر در استان یزد گفت: اسکان مسافران 
نوروزی در نوروز ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵ درصد افزایش داشته است. 
  سید محمد رستگاری روز یکشنبه دوازدهم فروردین ماه ۱۴۰۳ اظهار کرد: مجموع 
آمار اسکان مســافران نوروزی در بازه زمانی ۲۴ اسفند تا پایان روز یازدهم فروردین 
۱۴۰۳ تعداد ۴۱۵ هزار و ۶۱۷ نفر بوده است که در این بخش نسبت به سال گذشته 

۵ درصد افزایش اسکان را نشان می دهد. 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان یزد تشریح کرد: مجموع 
آمار اسکان در واحدهای اقامتی رسمی تعداد ۶۹ هزار و ۱۰۱ نفر، مجموع آمار اسکان 
در مدارس تعداد ۱۲۲ هزار و ۵۲۱ نفر و مجموع آمار اســکان مسافران در پارک ها و 

بوستان های شهرداری نیز تعداد ۹۲ هزار و ۵۳۰ نفر تا شب گذشته بوده است. 
او با بیان اینکه مجموع آمار اســکان در مراکز دارای مجوز تعداد ۹۲ هزار و ۳۵۰ 
نفر بوده اســت، گفت: مجموع آمار اسکان مســافران نوروزی در مراکز دارای مجوز، 

مهمانســراهای ادارات و سالن های ورزشی و خوابگاه های دانشجویی تعداد ۳۹ هزار و 
۱۱۵ نفر بوده اســت. رســتگاری در خصوص مجموع آمار ترددهای ورودی به استان 

یزد از تاریخ ۲۴ اســفند ۱۴۰۲ لغایت پایان روز یازدهم فروردین ۱۴۰۳ تعداد ۷۸۱ 
هزار و ۹۸۸ دستگاه بوده است که ۵ درصد افزایش تردد ورودی را نشان می دهد. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان یزد بیان کرد: مجموع 
آمار ترددهای خروجی نیز در همین بازه زمانی تعداد ۷۸۳ هزار و ۸۵۱ دستگاه بوده 

که نشان از افرایش خروجی سه درصدی دارد. 
او بیان کرد: مجموع مســافران ورودی به استان از طریق قطار از تاریخ ۲۴ اسفند 
۱۴۰۲ تا پایان روز یازدهم فروردین ۱۴۰۳ تعداد ۱۶ هزار و ۳۰ نفر و مجموع مسافرین 

خارج شده در این مدت ۱۵ هزار و ۲۱۰ نفر است. 
رستگاری بیان کرد: همچنین مسافرانی که از طریق هواپیما وارد استان شدند تعداد 
۱۱ هزار و ۱۸۸ نفر و مجموع مســافران خارج شــده از طریق پرواز در این مدت ۱۲ 
هزار و ۱۵۷ نفر بوده اســت.  او ادامه داد: مجموع آمارهای استان در بازدید مسافران 
 از بناهای شــاخص از ۲۴ اســفند ۱۴۰۲ تا پایان روز یازدهم فروردین ۱۴۰۳ بالغ بر

 ۳۵۸ هزار نفر بوده است.

وضعیت امروز منابع طبیعی، جنگل ها و مراتع در کشورمان رضایت بخش نیست 
بویژه با وجود سوء استفاده قاچاقچیان چوب و تصرف اراضی ملی در جنگل ها و بستر 
رودخانه ها، روز به روز عرصه های طبیعی با چالش های جدی همراه اســت. متأسفانه 
قاچاق چوب یکی از اصلی ترین تخلفاتی اســت که در عرصه جنگل ها رخ می دهد و 
مأموران یگان حفاظت منابع طبیعی کشور با توجه به کمبود تجهیزات از جمله دوربین 

در برابر چنین تجاوزاتی مقابله کرده اند.
در همین راستا طی یکسال گذشته در جهت مقابله با قاچاق چوب ۶ هزار و ۱۲۰ 
پرونده تشکیل و ۹۱ هزار و ۸۹۸ اصله چوب و ۶ هزار و ۶۵۶ متر مکعب چوب ضبط 
شده است. ۶۷ درصد پرونده ها مربوط به استان های شمالی است که از مجموع بیش از 
۶ هزار پرونده مقابله با قاچاق چوب تعداد ۴ هزار و ۹۶ مورد مربوط به مناطق شمالی 
کشــور بوده است. علاوه بر این ۳ هزار و ۸۳۸ خودرو و ۱۳۱۳ تجهیزات قطع درخت 
توقیف شدند و از ۲۲ هزار و ۳۷۰ هزار هکتار خلع ید و به بیت المال بازگردانده شد. 
همچنین ۱۷ هزار و ۴۷۸ پرونده برای تخریب و تصرف اراضی ملی به مســاحت ۴۵ 

هزار و ۳۱۸ هکتار تشکیل شد.
علی ملکی آهنگران، فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی که مســئولیت مقابله با 
تخلفات در این بخش را به عهده دارد با اشاره به طرح های اجرایی یگان حفاظت در 
ســال جاری گفته است: صیانت و توسعه جنگل های زاگرس، جنوب، مناطق مرکزی، 
جنگل های ارسباران و جنگل های شمال به همراه طرح تأمین و تجهیز ناوگان یگان 
حفاظت و هوشمندســازی فعالیت های اجرایی از مهم ترین طرح ها و سیاســت های 

اجرایی این مجموعه است.
وی با اشاره به آمار مجروحان و مصدومان نیروهای حفاظت منابع طبیعی، می گوید: 
در ۱۲ ماه گذشته ۳۳ هزار و ۵۳۶ پرونده قضایی تشکیل شد و در این خصوص ۵ هزار 

و ۸۳۷ نفر از نیروهای یگان حفاظت مجروح و مصدوم شدند.

  معضل قطع درختان در منطقه الیمالات
در شرایطی که کشور با مسائل زیست محیطی و سوء استفاده از جرائم مختلف در 
حوزه قاچاق چوب با توجه به ارزش زیستی آن روبه روست، خبری مبنی بر قطع ۴ هزار 
درخت در منطقه الیمالات استان مازندران که بدون مجوز انجام گرفته است منتشر شد. 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور به عنوان حافظ این اراضی در این خصوص 
اعلام کرده است بررسی ها حاکی از آن است که تعداد ۴ هزار درخت در این محدوده 
اساســاً وجود نداشته است بلکه ۳۰ اصله درخت با قطر بیشتر از ۱۰ سانتی متر قطع 

شده که متخلف متعهد به جبران آن و کاشت ۵ هزار درخت جایگزین شده است.
طبــق اعلام این ســازمان درباره قطع درخت و ســاخت پارکینگ برای مجموعه 
گردشگری، تعداد درختان قطع شده حدود ۳۰ اصله بوده است زیرا در اراضی که برق 
فشــار قوی وجود دارد برای جلوگیری از هر اتفاقی تعداد درختان محدود اســت، اما 

یکی از شکایت های سازمان منابع طبیعی این مسأله است که در ساخت این پارکینگ 
مجوزی از سوی سازمان صادر نشده و حتی اقدامی برای دریافت مجوز از سوی شرکت 
مذکور نشده است.تخلف مزبور یکی از تازه ترین و جدی ترین تخلفاتی است که در حوزه 
منابع طبیعی شکل گرفته است. اگرچه دادستانی نیز به این موضوع ورود کرده است اما 
این اقدام بموقع نبوده است. با توجه به بروز چنین چالش هایی یکی از اقدامت مهمی 
که می تواند کمک به پیشــگیری و حفاظت از مراتع کند، گزارشات مردمی است که 
نقــش مؤثری در جلوگیری از تخریب و تصرفات در حوزه منابع طبیعی ایفا می کند. 
پیرو همین مســأله در یک سال گذشته ۶۷ هزار و ۱۲۱ تماس مردمی با سامانه های 
۱۳۹ و ۱۵۰۴ در خصوص جرایم در این حوزه گرفته شــد که برای هر تماس واحد 

گشت ارسال و اقدامات انجام شده است.

  چالش حفاظت از منابع طبیعی  
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی با اشاره به اینکه نیروی کافی برای رصد همه 
عرصه ها در اختیار نداریم، افزوده اســت: نمی توان برای هر درخت نیرو گذاشــت در 
این خصوص نیاز به تجهیزات اســت تا با دوربین های قوی پیش از بروز اتفاق ها مانع 
آن شد. تاکنون ۶۰ دوربین که تا فاصله ۴۰ کیلومتر قادر به خواندن پلاک خودروها 
است خریداری شده اما فقط ۵ دوربین در استان های شمالی نصب شده است. ملکی 
آهنگران با اشاره به مشکلات نصب این دوربین ها به علت کمبود اعتبار اشاره کرده و 
گفته اســت: این دوربین ها سال ۱۳۹۹ خریداری شده اند که هزینه هر دوربین ۴۰۰ 
میلیون تومان بوده است و هزینه نصب شاید حدود یک چهارم این مبلغ می شد. اما 
به هر دلیلی کوتاهی شده و امروز نصب هر دوربین روی پایه حدود ۱۲ متری حدود 
یک میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد. ضمن اینکه ۶۰ دوربین پاسخگوی  ۸۰ درصد کشور 
که مربوط به اراضی ملی است نبوده و در حوزه تجهیزات خلأهای زیادی وجود دارد.

بی پرده با مدیرعامل مجتمع دخانیات گیلان

جهش تولید در سایه عزم جهادی و مدیریت علمی
بهرام قربانپور- »تولید« و »اشتغال« پایه های اصلی اقتصاد را شکل  می دهند و نمی توان انتظار داشت در سایه خاموشی و انفعال تولید بتوان، به رشد و توسعه 

اقتصادی دست یافت. 

  رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
عنوان کرد:

برآورد تولید بیش از یک میلیون تن گندم 
در کرمانشاه

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 
برآورد کرد، تولید گندم در سال زراعی جاری در 

استان به بیش از یک میلیون تن برسد. 
علی چاله چاله با بیان اینکه برداشــت گندم 
در اســتان با توجه به شــرایط مزارع و نوع ارقام 
کشت شده از اواســط اردیبهشت ماه از مناطق 
گرمسیر استان آغاز خواهد شد، گفت: پیش بینی 
می شــود امسال تولید گندم در استان به بیش از 
یک میلیون تن برســد و ۸۰۰ هزار تن هم خرید 

گندم داشته باشیم.
چاله چاله با بیان اینکه امسال حدود ۴۰۰ هزار 
هکتار گندم در استان کرمانشاه کشت شده، گفت: 
۳۰۰ هزار هکتار از این میزان به کشت گندم دیم 

و مابقی به گندم آبی اختصاص دارد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 
با بیان اینکه سال گذشته تقریبا به اندازه امسال 
کشت گندم در استان داشتیم، گفت: سال زراعی 
گذشته در مجموع یک میلیون و ۶۰ هزار تن گندم 
در استان تولید شد که ۸۰۶ هزار تن آن تحویل 
مراکز خرید تضمینی گندم شد. وی افزود: استان 
کرمانشاه در سال زراعی گذشته رتبه چهارم را از 
حیث خرید تضمینی گندم در کشور کسب کرد.

چاله چاله در ادامه با بیان اینکه تمهیدات لازم 
برای آغاز برداشت گندم در استان اندیشیده شده، 
گفت: به محض آغاز برداشت گندم، فعالیت مراکز 
خرید تضمینی در استان آغاز خواهد شد. وی با 
اشــاره به پایش مستمر مزارع گندم استان برای 
مقابله با شیوع احتمالی آفات سن گندم، زنگ زرد 
و ...، گفت: به محض مواجه شدن با آفات نسبت به 
مقابله با آنها اقدام شــده و از شیوع آفت در مزارع 

جلوگیری می شود.

  مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه 
خبر داد؛

جذب بیش از ۲۷ هزار و ۷۰۰ مشترک گاز 
در استان کرمانشاه طی سال ۱۴۰۲

 

کرمانشــاه- مدیرعامل شــرکت گاز اســتان 
کرمانشاه از جذب بیش از ۲۷ هزار و ۷۰۰ مشترک 
گاز در استان کرمانشاه طی سال ۱۴۰۲ خبر داد.

ناصر حسینی اظهار کرد: در کل استان کرمانشاه 
در حال حاضر ۷۰۳ هزار مشترک گاز وجود دارد.

وی افزود: بیش از ۲۷ هزار و ۷۰۰ مشترک گاز 
در استان کرمانشاه طی سال ۱۴۰۲ جذب شده اند.

مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه تصریح 
کرد: از مشترکین جذب شــده در سال ۱۴۰۲، 
تعداد ۱۶ هزار و ۶۳۱ مشــترک در بخش شهری 
و ۱۰ هزار و ۹۰۰ مشــترک در بخش روستایی و 
۱۹۰ مشترک متعلق به بخش صنایع بوده است.

وی ادامــه داد: ایــن مدت، ۱۱ هــزار و ۸۳۳ 
علمک نصب و ۵۲۸ کیلومتر شبکه گذاری انجام 
شــده و مجموعه اقدامات شرکت گاز باعث شده 
در حال حاضر ضریب نفوذ گاز در بخش شــهری 
استان به ۱۰۰ درصد و در بخش روستایی به ۹۸ 

درصد برسد.
به گفته حسینی تا گازرسانی به تمام نقاط باقی 
مانده استان و بهرمندی تمام مردم از نعمت گاز، 
مجموعه شرکت گاز استان کرمانشاه از تلاش در 

این زمینه، دست نخواهند کشید.

  صید محاصــره ای ماهیان تجاری در 
آب های ساحلی ممنوع است

رئیس سازمان شیلات ایران صید محاصره ای 
ماهیان تجاری در آب های ساحلی کشور را ممنوع 
اعلام کرد و گفت: با صید محاصره ای ماهیان تجاری 

در سواحل کشور برخورد قانونی می کنیم.
به گزارش از وزارت جهادکشاورزی، سید حسین 
حســینی صید محاصره ای موسوم به صید شب 
چراغی در آب های ساحلی کشور را مخرب دانست 
و افزود: در این روش صید در سواحل، ترکیبی از 
گونه های مختلف آبزیان در سایزهای مختلف و 
در حجم زیاد صید می شود و از این رو جزو صید 
بی رویه اســت.معاو وزیر جهاد کشاورزی در امور 
شیلاتی اظهارداشت: سازمان شیلات ایران به شدت 
با این روش صید در ســواحل برخورد می کند و 
علاوه بر ضبط کل ادوات صید، این افراد متخلف 
به مراجع قانونی معرفی می شوند.وی تصریح کرد: 
روش های صید بر اساس گونه های آبزی، مکان 
زیســت و رفتار گونه ها تعیین می شود و روش 
صید محاصره ای تنها برای تون ماهیان و ساردین 
ماهیان مناسب است.حسینی گفت: اکنون در آب 
های ساحلی جنوب کشور تعدادی افراد سودجو 
اقدام به صید محاصره ای یا شب چراغی کرده اند 
و یگان حفاظت منابع آبزیان سازمان شیلات ایران 
با هماهنگی مرزبانی ها به شــدت با آنها برخورد 
می کند.رئیس سازمان شیلات ایران اضافه کرد: 
از آنجایی که مافیای قدرت و ســودجو پشت این 
صیدهای ســاحلی هســتند، صیادان و مردم در 

شناسایی آنها به ما کمک می کنند.
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تشکیل ۴ کارگروه برای 
تعیین حریم های بهداشتی 
واحدهای تولیدی با 
مشارکت تشکل ها

رییس سازمان دامپزشکی کشور، در راستای مشارکت مردم در سال جهش تولید با مشارکت مردمی، جهت اخذ نظرات فنی و کارشناسی تشکل های تولیدی کشور ۴ کارگروه را جهت بررسی تغییر حریم 
بهداشتی واحدهای دام، طیور، آبزیان، زنبورعسل و سایر صنایع تشکیل داد.به گزارش از سازمان دامپزشکی کشور، مجتبی نوروزی طی نشست با تشکل های بخش خصوصی و مدیران ستادی در راستای پیروی 
از شعار امسال که جهش تولید با مشارکت مردم است، اهمیت اصلاحات و تغییرات متناسب با شرایط روز با توجه به ملاحظات بهداشتی را به بحث و بررسی گذاشت و افزود: با توجه به اهمیت تولید پایدار و 
اهمیت تولیدات با کیفیت و صادرات محور و لزوم اتخاذ نقطه نظرات رسمی و مکتوب و مستند تشکل های تولیدی ذینفع در اثر این تغییرات، ۴ کارگروه حرایم بهداشتی شیلات و آبزیان؛ کارگروه دام سبک و 
سنگین؛ کارگروه طیور و کارگروه زنبورعسل و صنایع وابسته را با تعیین مسئولان کارگروههای نامبرده، مکلف به اخذ نظرات مکتوب و رسمی آنها تا روز دوشنبه هفته آینده و در نهایت جمع بندی حریم های 
بهداشتی تا آخر فروردین ماه ۱۴۰۳ شد.رییس سازمان دامپزشکی کشور گفت: با توجه به این مهم و اهمیت نظارت بهداشتی حداکثری و در عین حال امکان اعمال نقطه نظرات فنی کارشناسی در هر واحد 

تولیدی و مراقبت از سرمایه واحدهای موجود تولیدی، تعیین حریم بهداشتی حائز اهمیت فراوان است.

کریم حسن پور      |   با وجود تحریم های سختگیرانه، کشور ما توانسته در صنعت نفت عرض اندام و سرمایه های خارجی را جذب کند؛ 
وزیر اقتصاد هم گفته بود بیشترین سرمایه گذاری خارجی مربوط به این بخش است.

  رئیس مرکز اسلامی گلستان در قازان قایه:
حمایت از مظلوم حرف اول و آخر دین مبین 

اسلام است 

حجت الاسلام دیلم گفت: روز قدس، تجلی حمایت 
از مظلومان و انزجار از ظالمان است.

سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان - به گزارش 
روابط عمومی مرکز اسلامی گلستان، حجت الاسلام 
نورعلی دیلم در مراسم مراسم ختم نماز تراویح در 
قازان قایه گفت: حمایت از مظلوم حرف اول و آخر 

دین مبین اسلام است.
وی ضمن تقدیــر از حضور باشــکوه مردم منطقه 
در راهپیمایــی روز قــدس افــزود: روز قــدس، 
 تجلی حمایــت از مظلومان و انزجــار از ظالمان و

 مستکبران است.
رئیس مرکز اسلامی گلستان تصریح کرد: ما افتخار 
می کنیم که در مسیر و سنت پیامبر )ص( هستیم. 
پیامبر اکرم )ص( می فرماینــد، اگر یک مظلوم و 
مسلمان در گوشه ای از عالم فریاد دادخواهی داشته 
باشــد و اگر ما آن را اجابت و کمک نکنیم مسلمان 

نیستیم.
حجت الاسلام دیلم با اشــاره به اینکه، دین مبین 
اسلام یک پکیج آماده است، اظهار کرد: اسلام فقط 
روزه گرفتن و نماز و قرآن خواندن نیست، بلکه می 
بایستی همه دستورات دین مبین اسلام را در کنار 

هم قرار بدهیم.
وی افزود: از دستورات مهم دین مبین اسلام و قرآن، 
مبارزه با طاغوت است و مبارزه با طاغوت ریشه قرآنی 
دارد و امروز طاغوت زمان امریکا، انگلیس و اسرائیل 

کودک کش است.
رئیس مرکز اســلامی گلســتان بیان کرد: شهید 
مطهری در بیانات خود گفته بود که اگر پیامبر )ص( 
زنده بود، حرف اول ایشــان موضوع قدس و دفاع از 
مردم مظلوم بود و اگر امام حمسین )ع( زنده بودند 
و می خواســتند قیام کنند یزید و یزیدیان زمانه 

اسرائیل بود.
حجت الاســلام دیلم در بخشی از ســخنان خود 
با بیان اینکــه، همه ایــن عبادات بــرای عاقبت 
بخیری انســان اســت، افزود: انســان مومن در 
همه حــال بایــد مراقب باشــد کــه دینش در 
سلامت باشــد. در حدیثی آمده اســت که پیامبر 
 اکرم )ص( وقتی خطبه شــعبانیه را می خواندند 
و به شــهادت حضرت علی )ع( بشــارت می داد، 
حضرت علی )ع( گفتند در آن زمان ببینید که دین 

من سالم می ماند یا نه؟
وی با تاکید براینکه، همه باید اهل مراقبت باشیم 
تا عاقبت بخیر شــویم، اظهــار کــرد: راه عاقبت 
بخیری تقــوا اســت و خداوند متعــال در مرحله 
 اول رســیدن به تقوا فقط انجام واجبــات و ترک 

محرمات را می خواهد.
رئیس مرکز اسلامی گلستان با بیان اینکه، ایمان و 
عمل صالح نیز ازی عوامل رسیدن عاقبت بخیری 
انسان است، افزود: ایمان داشته باشیم و اهل عمل 
نیز باشــیم، اگر حیات طیبه می خواهیم باید اهل 

عمل صالح باشیم.
حجت الاسلام دیلم افزود: دوری از گناه و همچنین 
نیکی و احسان به والدین نیز از عوامل مهم عاقبت 

بخیری است.

تحریم ها مانع از جذب سرمایه خارجی در نفت نشد

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/01/21
شماره : 1613

سرمایه گذاری خارجی در پروژه های مختلف نفتی مسأله ای که با وجود تحریم ها در حال اتفاق است 
چندی پیش مرتضی شاهمیرزایی مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: کشورهای همسو 
درخواســت های متعددی برای سرمایه گذاری در ایران دارند تا در هاب مکران و جاسک پتروشیمی 
و پتروپالایشــگاه احداث کنند. مثلًا یکی از کشورها یک پیشنهاد سرمایه گذاری ۲.۵ میلیارد دلاری 
روی میز گذاشــته است.محســن خجسته مهر مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه رشد 
اقتصادی کشور نیازمند سرمایه گذاری جهت توسعه میادین نفت و گاز با اولویت میادین مشترک است، 
اذعان کرده بود، به منظور توسعه میادین نفت و گاز کشور به ویژه میادین مشترک برنامه های تولید 
پیش بینی شده به طوری که بر اساس یک برنامه هشت ساله با انجام ۱۶۰ میلیارد دلار برای توسعه 
میادین نفت و گاز ظرفیت تولید نفت به ۵.۷ میلیون بشــکه در روز و گاز به ۱.۵ میلیارد مترمکعب 
در روز خواهد رسید.به گفته این مقام مسؤول با یک دیپلماسی فعال با کشور روسیه از جمله شرکت 
گازپروم که جزو شرکت های صاحب نام این کشور است مذاکرات فشرده ای را برگزار کردیم که علاوه 
بر قرارداد جدید تفاهم نامه هایی نیز امضا شد، ضمن آنکه سال گذشته دو قرارداد جدید با دو شرکت 
روسی و چهار تفاهم نامه جهت نهایی سازی قراردادها امضا کردیم.البته نکته قابل توجه آنکه با وجود 
تحریم ها ایران توانسته سرمایه گذاران خارجی را جذب کند، خجسته مهر هم صحه بر این موضوع 
گذاشته و گفته بود، ما در حال حاضر و زمانی که هم تحریم بودیم موفق شدیم برای ۷ میدان نفتی 
۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری قرارداد امضا کنیم این روند ادامه دارد و هیچ نگرانی بابت سرمایه گذاری 
و تزریق این میزان سرمایه نداریم.بر اساس اعلام وزارت نفت، ارزش تفاهم نامه ای که بین شرکت ملی 
نفت ایران و گازپروم روسیه امضا شده، ۴۰ میلیارد دلار است.روسیه در چند ماه اخیر قرارداد توسعه 
هشت میدان نفتی ایران را به امضا رسانده است که به همین امر می توان روسیه را سکان دار سرمایه 
گذاری در صنعت نفت ایران عنوان کرد. البته این اولین سرمایه گذاری روسیه در صنعت نفت ایران 
نیست چرا که سال ۹۶ بود که شرکت ملی نفت ایران، شرکت های زاروبژنفت )Zarubezhneft( روسیه 
و دانا انرژی برای توســعه میدان های مشترک نفتی آبان و پایدار غرب قرارداد امضا کردند قراردادی 
۱۰ ساله با هدف اجرای طرح بهبود بازیافت و افزایش تولید و بهره برداری که سهم مشارکت شرکت 
روس در این قرارداد ۸۰ درصد و ســهم شــریک ایرانی ۲۰ درصد است.این قرارداد به دنبال امضای 
تفاهم نامه با شرکت روسی زاروبژنفت در ۲۲ تیرماه سال ۹۵ در زمینه مطالعه میدان های آبان و پایدار 
غرب به منظور شتاب در برنامه های توسعه میدان های مشترک و بر اساس الگوی جدید قراردادهای 
نفتی است.پین دیگر کشوری که سرمایه گذاری های متعددی در صنعت نفت ایران داشته است شاید 
برای همین است که سهم ایران به دلیل عدم جذابیت الگوی قراردادی و محدودیت های تحریمی از 
سرمایه گذاری ۶۴ میلیارد دلاری چین در بخش انرژی خاورمیانه در یک دهه اخیر، کمتر از ۴درصد 

بوده که عمدتاً در بازه ۲۰۱۳-۲۰۱۷ انجام شده است.

حجم معاملات خارج از بازار عمده فروشی برق به ۶۰ درصد می رسد
 مدیرعامل شرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق 
ایران)توانیــر( گفت: به زودی حجم معاملات خارج از بازار عمده 

فروشی برق به ۶۰ درصد خواهد رسید.
به گزارش از شــرکت مدیریت تولیــد، انتقال و توزیع نیروی 
برق ایران )توانیر(، مصطفی رجبی مشــهدی در نشستی با هیات 
مدیره ســندیکای تولیدکنندگان برق خاطرنشــان کرد: باید به 
گونه ای پیش برویم که بیشــترین حجم معاملات برق در بورس 
و قراردادهای دوجانبه انجام شــود به طوری که میزان معاملات 
در بورس انــرژی و قراردادهای دوجانبه از ۱۴.۵ درصد فعلی به 

حداقل ۶۰ درصد افزایش یابد.
وی افزود: در نظر داریم مجموعه تغییراتی در بخش گردش نقدینگی شــرکت های توزیع ایجاد کنیم تا شــرکت های زیر 
مجموعه برق حرارتی و نیروگاه های خصوصی منابع مورد نیاز خود را با سهولت و با گردش کار آسان خرید از بورس انرژی در 

اختیار داشته باشند.
مدیرعامل شرکت توانیر ادامه داد: باید به نحوی عمل کنیم که شرکت های توزیع به صورت واقعی به عنوان یک شرکت اداره 
شوند تا در قبال هزینه ها و درآمدهای خود مسئولیت داشته باشند، برای این منظور نیازمند اصلاح قانون استقلال شرکت های 
توزیع نیروی برق هســتیم.رجبی مشــهدی گفت: در حال حاضر قانون به شرکت توزیع اجازه می دهد که هم از بورس و هم از 

نیروگاه به صورت دوجانبه برق مورد نیاز خود را خریداری کند.
وی خاطرنشان کرد: در صورتی که شرکت های توزیع برق مورد نیاز خود را از بورس خریداری نکنند، مجبور به خرید آن از 

بازار عمده فروشی با قیمت های بالاتر خواهند بود.
به گفته مدیرعامل شــرکت توانیر، براســاس برنامه ریزی انجام شــده برای اصلاح گردش مالی صنعت برق و در مدل نهایی 
طراحی شده، با پرداخت قبض برق توسط مصرف کنندگان، هزینه های تولید، انتقال و توزیع در زمان پرداخت و توسط سیستم 

بانکی تفکیک و به حساب ذینفعان این بخش ها واریز شود.
وی افزود: برای اجرای این طرح مراحل مختلفی در نظر گرفته شده است که به تدریج پیاده سازی می شود تا امکان اجرای 

کامل طرح ایجاد شود.
رجبی مشهدی با تاکید بر این که برای تامین نقدینگی موردنیاز صنعت برق می بایست تلاش بیشتری داشته باشیم، افزود: 

اگر نتایج حاصل از اجرای این طرح مطابق انتظار باشد، منافع آن به همه بخش های زنجیره تامین برق می رسد.
وی افزود :باید به نحوی پیش برویم که قیمت ها خود بتوانند خود را اصلاح کرده و سیگنال مناسب به فعالان بازار برق ارائه کنند.

حمیدرضا باقری معاون بازار برق شرکت مدیریت شبکه برق ایران نیز در این نشست گفت: در حال حاضر ۵۹ درصد از برق 
مورد نیاز صنایع بالای یک مگاوات توسط ایشان از بورس انرژی یا معاملات خارج از بازار تامین می شود و برای صنایع کمتر از 

یک مگاوات نیز در نظر داریم با هدف رونق گرفتن این مهم، خرده فروشان را تقویت کنیم.
در این نشست که با طرح مسائل مبتلابه تولیدکنندگان برق همراه بود، تقی زاده رییس سندیکای تولیدکنندگان برق به بیان 
مســائل و مشــکلات این حوزه پرداخت و از مدیرعامل توانیر درخواست کرد تا در صورت امکان سقفی برای معاملات در بورس 

انرژی در نظر گرفته نشود و نیروگاهها محدودیتی برای فعالیت در بازارهای موازی نداشته باشند.

 مدیرعامــل شــرکت ملی گاز ایــران گفت: بــا وجود همه 
محدودیت ها، تحویل گاز به واحدهای پتروشیمی در سال ۱۴۰۲، 

هشت درصد افزایش داشته است.
به گــزارش از وزارت نفــت، مجید چگنی امروز )یکشــنبه، 
۱۹ فروردین ماه( در نشســت مدیران ارشــد صنعت پتروشیمی 
به منظور تحقق جهش تولید با مشارکت مردم، همچنین تشریح 
و پاســخگویی به بعضی مسائل شرکت های پتروشیمی در زمینه 
خوراک گازی اظهار کرد: صنعت پتروشــیمی، صنعتی پرافتخار 
اســت و مصداق مشــارکت مردمی را در حوزه تولید می توان در 

این صنعت مشاهده کرد.
وی افزود: صنعت پتروشــیمی قابل مقایســه با دیگر صنایع نیست و از مزیت های قطعی کشور به شمار می آید و این صنعت 
بدون شک با سیاست کارآ و انسجام کافی از سطح حاکمیت تا سطح های پایین تر به رشد اقتصادی کشور کمک شایانی می کند.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به دغدغه های شرکت های پتروشیمی گفت: هر کاری در توانم باشد کوتاهی نمی کنم، 
اما بعضی از برنامه ها و تکالیف خارج از اراده ماست که سبب می شود تصمیم ها ناخوشایند باشد.

چگنی به رتبه بالای ایران در تولید و تزریق گاز به شــبکه اشــاره کرد و ادامه داد: مصرف انرژی در کشــور بســیار بالاتر از 
اســتانداردهای جهانی اســت. روزانه ۸۵۰ میلیون مترمکعب گاز وارد شبکه سراسری می شود که ۷۰ تا ۷۳ درصد آن به بخش 
خانگی، تجاری و صنایع کوچک تعلق می گیرد و اگر در بخش بهینه ســازی به خوبی عمل می کردیم شــاید حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ 

میلیون مترمکعب ذخیره و در صنعت استفاده می شد.
وی با تأکید بر اینکه دغدغه شــرکت ملی گاز ایران این اســت که تعهد خود به صنعت پتروشــیمی را انجام دهد، ادامه داد: 
اولویت تأمین گاز در دنیا صنایع هستند و بخش های غیرمولد با روش های دیگر تأمین می شوند که انرژی کافی وجود داشته باشد.

مدیرعامل شرکت ملی گاز با بیان اینکه با وجود همه محدودیت ها در سال ۱۴۰۲ گاز بیشتری به صنعت پتروشیمی تحویل 
شد، گفت: سال گذشته ۲۴.۴ میلیارد مترمکعب گاز به صنعت پتروشیمی تحویل شد که این رقم ۲۲.۸ میلیارد مترمکعب در 

سال ۱۴۰۱ بوده و ۷ درصد افزایش داشته است.
چگنی درباره فرمول قیمت گذاری خوراک گازی پتروشیمی ها تصریح کرد: دیدگاه های شرکت های پتروشیمی در این مورد 

را با معاونت برنامه ریزی وزارت نفت مطرح خواهم کرد که اگر امکان دارد این فرمول اصلاح شود.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون محدودیتی در تأمین گاز پتروشیمی ها وجود ندارد، اظهار کرد: امروز ۸۰ میلیون مترمکعب به 

پتروشیمی ها تحویل شد، در حالی که روزهای گذشته به ۸۹ میلیون مترمکعب هم رسیده بود.
مدیرعامل شرکت ملی گاز با اشاره به اقدام بسیار مطلوب سرمایه گذاری در ذخیره سازی گاز گفت: هلدینگ ها و شرکت های 
پتروشیمی استقبال خوبی از این موضوع کرده اند که در زمان محدودیت های تأمین خوراک می تواند به آنها کمک کند و بهترین 
شیوه برای تثبیت خوراک در زمستان است.چگنی تأکید کرد: شرکت ملی گاز ایران تضمین می کند که در صورت احداث مینی 

ال ان جی ها از سوی پتروشیمی ها، این شرکت هیچ دخالتی در گاز ذخیره شده ندارد و متعلق به همان پتروشیمی است.
وی صنایع پتروشیمی را دعوت به احداث مینی ال ان جی  کرد و ادامه داد: هزینه سرمایه گذاری احداث این واحدها بالا نیست 

و در این باره با فولادی ها قرارداد امضا کرده ایم و در حال اجرای مینی ال ان جی  هستند.

افزایش ۸ درصدی تحویل گاز به پتروشیمی ها در سال ۱۴۰۲
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 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری لرستان گفت: خدمات دولت سیزدهم با اظهار نظرهای و غیرمنصفانه از سوی برخی مسوولان نباید نادیده گرفته شود.
به گزارش از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری لرستان، سیروس ابراهیمی روز دوشنبه اظهار کرد: نباید در تریبون های ملی که کل کشور به آن گوش فرا می دهند، به گونه ای سخن 

گفت که خدمات انجام شده دولت زیر سوال برده شود.
وی گفت: از زمان شروع دولت سیزدهم چندبار به درخواست نماینده مردم بروجرد و همراه با هم واحدهای بخش های اقتصادی این شهرستان را بازدید و مشکلات آنها را مرتفع کردیم.

معاون استاندار لرستان ادامه داد: ایشان کاملا مطلع هستند که مشکل منطقه ویژه اقتصادی بروجرد بعد از ۱۱ سال و شروع ساخت سه طرح فروسیلیس در آن، شهرک صنعتی شماره سه بروجرد با ۲۶ 
هکتار زیربنا و ظرفیت شهرک صنعتی شماره یک بروجرد با اضافه شدن ۳۰ مگاوات برق که منجر به راه اندازی فاز دوم مجتمع فولاد پاسارگاد نوین شد، در همین دولت انجام شد.

ابراهیمی تصریح کرد: همچنین کارخانه سیم لاکی که با ۲۰ درصد فعالیت می کرد در این دولت با اعطای سرمایه در گردش احیا شد.

خدمات دولت با اظهارات 
غیرمنصفانه نباید نادیده 

گرفته شود

اگر کشاورزان نسبت 
به این توصیه فنی 
بی توجهی کنند، با 

انتقال بوته نشا از خزانه 
به زمین اصلی، سرما 
زدگی و خشک شدن 

بوته های نشا برنج دور 
از انتظار نیست

سارا ابراهیم نژاد - خزانه های شالی و اراضی برای نشاکاری باتوجه به شرایط مناسب آب و هوایی دربهمن و اسفند ماه پارسال، زودتر آماده شد، اما سردی و 
پایین بودن درجه خاک و ابری بودن هوا نشاء کاری را در مازندران به تاخیر انداخته و موجب نگرانی کشاورزان شده است.

6
ایران زمین  

   شرایط شرکت در فرآیند انتخاب واحد های 
تولیدی و خدماتی نمونه استاندارد

مدیرکل استاندارد استان گلستان با اعلام فرصت یک 
ماهه واحدهای تولیدی استان برای ارائه مستندات 
خود، شرایط احراز انتخاب واحدهای نمونه استاندارد 
را اعلام کرد.سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان 
-  به گزارش روابط عمومی اداره کل استاندارد استان 
گلستان، سید مهدی حســینی در تشریح این خبر 
گفت: فرصت یک ماهه واحدهای تولیدی متقاضی 
شــرکت در فرآیند انتخاب واحد نمونه استاندارد از 
خرداد ماه ۱4۰۳، آغاز خواهد شد و واحدها می توانند 
مدارک و مستندات خود را در سامانه نظارت بر اجرای 
استاندارد سازمان ملی استاندارد ایران بارگذاری کنند.

وی در توضیــح اینکه چه واحدهایــی می توانند در 
این فرآیند شــرکت کنند، افزود: واحدهای تولیدی 
متقاضی باید حتما 7 شرط زیر را دارا باشند تا بتوانند 

در این فرآیند شرکت کنند:
۱- برای همه فرآورده های خود که مشمول استاندارد 
اجباری اســت، پروانه کاربرد نشان استاندارد داشته 

باشد.
۲- برای فرآورده مورد ارزیابی، پروانه استاندارد حداقل 

با سابقه یک سال داشته باشد.
۳- برای تمام فرآورده هایی که پروانه استاندارد اجباری 
و یا تشــویقی دارد، در دوره ارزیابی، هیچگونه عدم 
انطباق تایید شده ای نداشته و در یک سال قبل از دوره 
ارزیابی نیز برای فرآورده مورد ارزیابی، هیچگونه عدم 

انطباق تایید شده ای نداشته باشد.
4- در طول دوره ارزیابی حداقــل دو نتیجه آزمون 
برای تمامی فرآورده ها و دو بازرسی از واحد تولیدی 

داشته باشد.
5- در آخرین بازرسی انجام شده در دوره ارزیابی فاقد 

عدم انطباق یا نقص در گزارش بازرسی باشد.
۶- اگر واحد تولیدی متقاضی مشــمول استاندارد 
اجباری در فرآیندها و سامانه های انرژی بر صنعتی 
است، باید ضوابط و مقررات ذی ربط را استقرار داده 

باشد.
7- اگر واحد تولیدی، تولید کننده تجهیزات انرژی بر 
است باید در معیار مصرف انرژی تجهیزات انرژی بر، 
حداقل جزو سه رتبه برتر انرژی مطابق با استانداردهای 
ملی مرتبط باشد.گفتنی است، به منظور تشویق و تقدیر 
از واحدهای نمونه استاندارد و در راستای رشد تولید پویا 
مطابق با بسته تحولی بهار خدمت در دولت مردمی با 
محوریت رشد تولید کیفی، واحدهای تولیدی نمونه 
در سطح ملی تا زمان عدم دریافت گزارش محصول 
نامنطبق، معاف از نمونه برداری می باشــند و صرفاً 
دومرتبه بازرسی جامع ســالیانه از فرآیند تولید آنها 
صورت می پذیرد.واحدهای نمونه استانی نیز تا زمان 
عدم دریافت گــزارش محصول نامنطبق، صرفاً یک 
بار نمونه برداری و دو مرتبه بازرسی جامع سالیانه از 

فرآیند تولید آنها صورت می پذیرد.

کشاورزان در سال زراعی جاری کار آماده کردن خزانه و آب تخت 
کردن اراضی را با هدف اســتفاده از از باران و آب رودخانه ها و انجام 
کشت دوم زودتر از سال های گذشته آغاز کردند و نگرانی آنان از تاخیر 

در نشا کاری بالا رفتن سن بوته نشا در خزانه است.
کشــاورزان می گویند: زمان مناســب نگهداری نشاء در خزانه ها 
حدود 45 روز و در بانک نشا ۲4 روز است و نگه داشتن بیشتر از آن، 
موجب کاهش مرغوبیت محصول برنج می شود و معتقدند اگر زودتر 

نتوانند نشاء کاری کنند، نشاء آنها از بین می رود.
کارشناسان کشاورزی بهترین زمان برای خزانه گیری برنج را نیمه 
اول فروردیــن می دانند، اما در یک دهه اخیر به دلیل تغییرات آب و 
هوایی با هدف کشت دوم، شمار زیادی از شالیکاران بویژه کشاورزان 
حوزه آبریز دشــت هراز در شهرســتان های فریدونکنار، آمل، بابل، 
بابلسر و محمود آباد از دهه اول اسفند خزانه گیری را آغاز می کنند.

تا قبل از ســال ۱۳۹۲ به طــور معمول خزانه گیری برنج از اوایل 
فروردین آغاز می شــد و بوته شــالی از دهه ســوم اردیبهشــت به 
زمین اصلی برای نشــاکاری انتقال می یافت، اما این فرایند با هدف 

کشــت مجدد و اســتفاده از روان آب های زمســتانی سال به سال 
جلوتر آمده است.هواشناســی مازندران پیش بینی کرد که آســمان 
 مازندران امروز دوشــنبه در نیمه غربی اســتان شاهد بارش پراکنده 
باران خواهیم بود و در نیمه مرکزی و شرقی نیز احتمال بارش پراکنده 

باران دور از انتظار نیست.
در روز ســه شنبه نیز آسمان مازندران نیمه ابری تا ابری و گاهی 
با افزایش ابر، چهارشنبه نیمه ابری تا ابری و از بعدازظهر تا پایان روز 
جمعه شــرایط جوی اســتنا نیمه ابری و بارزانی همرها با وزش باد و 

کاهش دما پیش بینی شده است.
با تداوم شرایط ناپایدار جوی تا چند روز آینده، دمای هوای مازندران 
نیز روند کاهشی را در پیش خواهد گرفت به گونه ای که میانگین دمای 
هوا در مناطق مرکزی و شــرقی از ۲۱ تا ۲۳ درجه سانتی گراد بالای 
صفر در روز جاری، با چند درجه کاهش در روز سه شــنبه بین ۱7 تا 
۲۰ درجه سانتی گراد بالای صفر در نوسان خواهد بود و این وضعیت 

تا پایان هفته جاری نیز در جو استان حاکم خواهد بود.
نخستین نشاء برنج مازندران پارسال از نوع گونه طارم محلی بیستم 

کشاورزان مازندران از تاخیر نشاکاری نگرانند

فروردین ماه در شهرستان ساری انجام شد و به نظر می رسید امسال با توجه شرایط 
مناسب آب هوایی در بهمن و اسفند ماه پارسال از دهه دوم فروردین ماه کشاورزان 
برای نشــاکاری برنامه ریزی کرده اند، اما رییس اداره برنج ســازمان جهاد کشاورزی 
مازنــدران اعلام کرد کــه تا پایان فروردین به دلیل اختلاف دما انتقال خزانه برنج به 

شالیزار ممنوع است.
علی محمــد رمضانــی روز دوشــنبه در گفــت و گو بــا خبرنگار ایرنــا افزود: با 
 شــرایط آب و هوایــی متغیری روبه رو هســتیم و انتقال خزانه به شــالیزار تا پایان 

فروردین ممنوعیت دارد.
وی تصریح کرد: اگر کشاورزان نسبت به این توصیه فنی بی توجهی کنند، با انتقال 
بوته نشــا از خزانه به زمین اصلی، سرما زدگی و خشک شدن بوته های نشا برنج دور 
از انتظار نیســت.رییس اداره برنج سازمان جهاد کشاورزی مازندران گفت: هم اکنون 
شخم و شیار ۱5۱ هزار هکتار او خزانه گیری در بیش از ۱۲5 هزار هکتار از شالیزارهای 
استان انجام شد.رمضانی توصیه کرد به دلیل اختلاف دمای هوا در روز و شب انتقال 
خزانه به زمین شالیزاری تا ۳۱ فروردین صرت نگیرد و از کشاورزان خواست با در نظر 

گرفتن زمان بندی کار انتقال خزانه به زمین شالیزاری را انجام دهند.
رمضانی با اشاره به اینکه تاکنون بیمه زراعت برنج در ۳77 هکتار اراضی شالیزاری 
اســتان انجام شد، گفت: ۲5۶ تن بذر برنج گواهی شده و خود مصرفی پر محصول و 
اصلاح شده محلی به کشاورزان شالیکار استان توزیع و مصرف شد.رییس اداره برنج 
سازمان جهاد کشاورزی مازندران بر صرفه جویی مصرف آب در شالیزارها تاکید کرد 
و در خصوص ذخیره ســازی آب پشت سدها و آب بندان های استان، گفت: در حال 
حاضر میزان ذخیره آب ســدهای استان ۲۳۳ میلیون متر مکعب و آب بندانها ۳7۶ 

میلیون متر مکعب است.
وی با بیان اینکه تاکنون ۱۱۹ نمونه آزمون خاک در اراضی شالیزاری استان انجام 

شد، گفت: سطح ابلاغی برنج استان در سال زراعی امسال ۲۱5 هزار هکتار است.
نشــای مکانیزه برنج که طــی یک دهه اخیر در مازندران فراگیر شــده زودتر از 
نشــای سنتی و دســتی انجام می شــود. در این روش صفر تا صد کار طی قرارداد 
به بانک نشــاء واگذار می شود و کشــاورز فقط اقدام به شخم و شیار و آماده سازی 
 زمیــن خود می کنــد و فرایند خرانه گیری، عمل آوری بوته نشــاء و کاشــت آن 

بر عهده بانک نشاء است.
در نشا کاری سنتی کشاورزان مناطق مختلف مازندران معمولا از اواخر اسفند تا 
اواخر فروردین سال بعد عملیات خزانه گیری برای عمل آوری نشاء را انجام می دهند 
و پس از 4۰ تا 45 روز مراقبت، بوته را برای کشت به زمین اصلی منتقل می کنند. در 
این روش هر کشاورز برای کاشتن نشاء در هر هکتار شالیزار باید دستکم ۱5 کارگر 
ماهر به کار بگیرد، اما در کشت مکانیزه این فرایند به صورت یکجا در بازه زمانی کمتر 

از ۲۲ تا ۲5 روز توسط یک نفر به عنوان طرف قرارداد بانک نشاء صورت می گیرد.
کشت مکانیزه برنج نیازمند در اختیار داشتن نشاء یکدست از لحاظ ارتفاع ریشه 
و ساقه است تا ماشین نشاکار بتواند آن را در شالیزار بکارد. عمل آوری اینگونه نشاء 
عمدتا در بانک های نشاء امکان پذیر است و نشایی که در خزانه گیری سنتی به دست 

می آید نمی تواند برای کشت مکانیزه مناسب باشد.
سرپرســت مدیریت حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی مازندران به لزوم نصب 

تله های نوری قبل از نشا در اراضی شالیزاری تاکید کرد.
فرید بیگی توضیح داد:  با توجه به شروع فصل کشت برنج و اجرای طرح مدیریت 
تلفیقی برنج )ICM( و با توجه به گزارش خروج پروانه های زمستان گذران در روزهای 
جاری به لزوم به نصب تله های نوری در اراضی شالیزاری از قبل از نشاء تاکید کرد.

وی تصریح کرد: ضروری است با همکاری دهیاری و شوراهای اسلامی روستاهای 
تحت پوشش اجرای طرح، صرف نظر از تاریخ نشاء، در اسرع وقت انجام و نسبت به نصب 
تله های نوری)لامپ، فانوس( برای جمع آوری و شکار پروانه های نسل زمستان گذران 

آفت کرم ساقه خوار برنج اقدام شود.
وی گفت: : به دلیل کارایی بسیار بالای این روش در مهار این آفت، اجرای آن در 
تمام اراضی شــالیزاری استان، قابل توصیه است.مازندران ۳۸ درصد سطح زیرکشت 

برنج کشور و 4۲ درصد تولید این محصول را به خود اختصاص داده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/01/21
شماره : 1613
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روزنامه اسپورت ۳۶۵ امارات به ستایش از مهدی قایدی پرداخت و از او به عنوان جادوگر لیگ این کشور یاد کرد.
مهدی قایدی در فصل جاری عملکرد بسیار خوبی در لیگ امارات داشته و یکی از بهترین بازیکنان اتحاد کلباء بوده است. قایدی در این فصل به صورت قرضی در اتحاد کلباء بازی می کند. 
او بعد از درخشش در استقلال با قراردادی بلندمدت راهی الاهلی شد اما تنها یک فصل برای این تیم به میدان رفته است. قایدی دو فصل قبل به صورت قرضی در استقلال بازی کرد و تابستان 

قبل هم با وجود بازگشت به الاهلی دوباره به صورت قرضی راهی اتحاد کلباء شد تا زیر نظر فرهاد مجیدی به میدان برود.
به نظر می رسد که این بازیکن در اتحاد کلباء به روزهای اوج برگشته است.

روزنامه اسپورت ۳۶۵ امارات برای قایدی لقب »جادوگر لیگ امارات« را انتخاب کرد و نوشت: »قایدی از بهترین بازیکنان لیگ در فصل جاری بوده است. او در ۲۵ بازی که برای اتحاد کلباء 
در فصل جاری به میدان رفته موفق به زدن یازده گل و چهار پاس گل شده است.«

جادوگر جدید در لیگ 
امارات

  مزایده استقلال هم لغو شد
مزایده فردای باشــگاه استقلال به دلیل نبود 

خریدار لغو شد.
سازمان خصوصی سازی و فرابورس فردا )سه 
شــنبه( را به عنوان زمان عرضه ســهام باشگاه 
استقلال اعلام کرده بود اما تا پایان وقت اداری امروز 
هیچ درخواست خریدی برای باشگاه استقلال نیز 
اعلام نشد تا مزایده فردا این باشگاه نیز لغو شود.

پیش از این مزایده باشگاه پرسپولیس هم به 
دلیل نبود خریدار لغو شده بود. 

 حضور بلانکو و ماشاریپوف در تمرین 
استقلال

بازیکنان اســتقلال دیروز ریکاوری کرده و با 
تشخیص کادر فنی این تیم امروز را به استراحت 
پرداختند. تیم فوتبال استقلال در هفته بیست و 
دوم رقابت های لیگ برتر در ورزشگاه آزادی مقابل 

مس رفسنجان به تساوی رسید.
بازیکنان اســتقلال دیروز ریکاوری کرده و با 
تشخیص کادر فنی این تیم امروز را به استراحت 
پرداختند.همچنین گوستاوو بلانکو و جلال الدین 
ماشــاریپوف در تمرین ریکاوری حضور داشته و 

دقایقی با جواد نکونام به صحبت پرداختند.
به نظر نمی رسد دو بازیکن خارجی استقلال 
مشــکلی برای همراهی این تیم در دیدار مقابل 

آلومینیوم اراک داشته باشند. 

  قلی زاده زیر تیغ جراحان
علــی قلی زاده بایــد دوباره پایــش را به تیغ 

جراحان بسپارد.
 تیــم فوتبال لخ پوزنان با برتری مقابل پوگون 
شــچین در کورس قهرمانی لیگ لهستان باقی 
ماند با این حال خبر بد برای این تیم این اســت 
که علی قلی زاده، بازیکن ایرانی اش، مصدوم شد. 
ماریوش روماک، سرمربی لخ پوزنان، اذعان کرد که 
این بازیکن ایرانی دوباره به شدت آسیب دیده است 
 ،meczyki و باید جراحی شــود.به گزارش سایت
بازیکن ۲۸ســاله ایرانی در انتقالــی پرهزینه از 
شارلوای بلژیک به پوزنان آمد و مدتی طول کشید 
تا بتواند در ترکیب تیمش به میدان برود.قلی زاده 
بعد از بازگشــتش به فوتبال، در سیزده بازی در 
تمام رقابت ها برای تیمــش به میدان رفت ولی 
حتی یــک گل یا پاس گل هم ثبت نکرد و حالا 
دوباره مصدوم شده است.لخ پوزنان مبلغی بالغ بر 
۱.۸ میلیون یورو برای بازیکن تیم ملی پرداخت 
کرد اما به نظر می رســد که این بازیکن ۲۸ساله 
به دلیل مصدومیت دیگر در این فصل به میدان 
نخواهد رفت و فصل برایش تمام شده است.در حال 
حاضر دقیقا مشخص نیست که او تا چه زمانی از 
میادین دور خواهد ماند. قرارداد او با این باشــگاه 
تا میانه سال ۲۰۲۶ اعتبار دارد.لخ پوزنان در حال 

حاضر در رده سوم جدول قرار دارد.

 شوک به استقلال؛ جای مهدی پور پر 
نمی شود!

شوک به استقلال؛ جای مهدی پور پر نمی شود!
اســتقلال نمی تواند تا آخر فصل بازیکنی را 

جایگزین مهدی پور کند.
 دیدار برابر مس رفسنجان علاوه بر ۲ امتیاز، 
مهــدی پور را نیز از اســتقلال و نکونام گرفت و 
هافبک میانی آبی ها دچار پارگی رباط صلیبی شد 
و بدین ترتیب او بین ۶ تا 7 ماه از میادین به دور 
خواهد بود و نمی تواند برای تیمش به میدان برود.

از روز گذشته اخباری در رسانه ها مطرح شد 
مبنی بر اینکه استقلال می تواند نام مهدی پور را 
از لیست خارج کند و بازیکن جدیدی را وارد لیست 
خود کند. در اخبار آمده بود از آنجایی که آسیب 
دیدگی این بازیکن جدی و شــدید است، طبق 
قوانین آبی ها قادر هستند خارج از پنجره نقل و 

انتقالاتی، بازیکن جدیدی جذب کنند.

همزمان با نزدیک شدن 
لیگ ها به هفته های 

پایانی خود، چند 
لژیونر ایرانی هم به 

پایان قرارداد خود با 
تیم های خارجی نزدیک 

می شوند. این نفرات 
هنوز قرارداد جدیدی 

با تیم های خود امضا 
نکرده اند و چند نفر از 
آن ها ممکن است در 
تابستان یک مقصد 

جدید برای خود انتخاب 
کنند و این احتمالا 

وجود دارد که مانند 
سال گذشته، بعضی 

از لژیونرها به فوتبال 
ایران برگردند.

لژیونرهاییکهدرتابستانآزادمیشوند

ورزش 

سعید جمشیدیان    |      7 لژیونر ایرانی در فصل نقل وانتقالات تابستانی بازیکن آزاد خواهند بود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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مسابقات باشگاهی فصل ۲۴-۲۰۲۳ در کشورهای مختلف دنیا به مقطع حساس و پایانی خود نزدیک شده و چیزی تا رونمایی از 
تیم های قهرمان و مشخص شدن سرنوشت تیم ها نمانده است. همزمان با نزدیک شدن لیگ ها به هفته های پایانی خود، چند لژیونر 
ایرانی هم به پایان قرارداد خود با تیم های خارجی نزدیک می شوند. این نفرات هنوز قرارداد جدیدی با تیم های خود امضا نکرده اند و 
چند نفر از آن ها ممکن است در تابستان یک مقصد جدید برای خود انتخاب کنند و این احتمالا وجود دارد که مانند سال گذشته، 
بعضی از لژیونرها به فوتبال ایران برگردند. 7 لژیونر ایرانی در فصل نقل وانتقالات تابستانی بازیکن آزاد هستند و خبرهای جالبی در 

خصوص آینده شان به گوش خواهد رسید.

  مهدی طارمی
بدون شک مهم ترین لژیونر ایرانی که قراردادش به پایان می رسد، مهدی طارمی است. ستاره ایرانی پورتو که در مسیر یک انتقال 
جذاب و هیجان انگیز قرار دارد و در تابستان راهی اینتر خواهد شد. انتقال طارمی به اینتر از مدتی قبل قطعی شده و همین موضوع 
حتی باعث شــده شــرایط ستاره ایرانی در پورتو تغییر کند. از زمان آغاز مذاکرات طارمی و اینتر، جایگاه او در پورتو به خطر افتاده و 
بســیاری از دیدارها را از دســت داده است. طارمی تابستان گذشــته در یک قدمی انتقال به میلان قرار داشت ولی حالا به تیم رقیب 

روسونری خواهد رفت.
ستاره ایرانی در شرایطی به اینتر می رود که این تیم پس از صعود به فینال لیگ قهرمانان اروپا در فصل گذشته، امسال در آستانه 
قهرمانی در سری آ قرار دارد. طارمی برای حضور در ترکیب اصلی اینتر هم کار سختی دارد و باید با لائوتارو مارتینز و مارکوس تورام 

رقابت کند.

  علیرضا جهانبخش
یکی دیگر از ستارگان تیم ملی ایران هم مانند مهدی طارمی در پایان فصل بازیکن آزاد است. علیرضا جهانبخش که پس از جدایی 
از برایتون راهی فاینورد شــده بود، به پایان قرارداد ۳ ســاله خود با تیم هلندی رسیده و این تیم هم تمایلی نسبت به تمدید قرارداد 
نشان نداده است. جهانبخش که اخیرا برای صدمین بار با لباس فاینورد به میدان رفته هنوز برای ماندن در این تیم شانس دارد ولی 
بعید است قهرمان سال گذشته هلند به این همکاری ادامه دهد. آقای گل سابق لیگ هلند احتمالا در تابستان پیشنهاداتی از دیگر 

تیم های این کشور خواهد داشت. البته او در زمستان از باشگاه های یونانی و آلمانی هم پیشنهاد 
داشت ولی شاید ترجیح بدهد در هلند بماند. جهانبخش در زمستان مورد توجه استقلال هم 

قرار گرفته بود ولی فعلا تصمیمی برای حضور در لیگ ایران ندارد.

  سامان قدوس
قرارداد سامان قدوس با تیم برنتفورد در پاین فصل به پایان می رسد و او هم برای انتخاب 
تیم جدید آزاد است. هافبک مورد علاقه امیر قلعه نویی تابستان گذشته هم بازیکن آزاد بود 
و حتی برای مدتی بدون تیم ماند اما با قراردادی یک ساله به برنتفورد برگشت. قدوس امسال 
در برنتفورد نقش آچار فرانســه را ایفا کرده و در چند پســت مختلف از جمله دفاع چپ به 
میدان رفته است. این هافبک ۳۰ ساله امسال یک گل هم برای زنبورها زده که به عنوان گل 

لیگ برتر انگلیس انتخاب شده است.
وضعیت ادامه همکاری قدوس و برنتفورد مشخص نیست و با توجه به عملکرد نسبتا خوب 
او در جمع زنبورها و درخششی که در جام ملت های آسیا داشته، قطعا پیشنهادات مناسبی 

برای هافبک تیم ملی ایران ارسال خواهد شد.

  کریم انصاری فرد
او در نقل وانتقالات زمستانی با قراردادی کوتاه مدت تا پایان فصل به آریس سالونیکی یونان 
پیوســت تا حضور در چهارمین تیم این کشــور را هم تجربه کند. انصاری فرد از زمان انتقال 
به این تیم کمتر در ترکیب اصلی قرار گرفته و بیشــتر نقش یک تعویضی را ایفا کرده است. 
مهاجم ایرانی یک گل و یک پاس گل هم به ثبت رســانه ولی بعید اســت قراردادش تمدید 

شود و در زمستان باید به یک مقصد جدید فکر کند.
انصاری فرد در سال های اخیر حضور در تیم های مختلفی را تجربه کرده و ممکن است در 
تابســتان با یک انتقال دیگر همه را ســورپرایز کند. او در این سال ها هرگز تمایلی نسبت به 

حضور در فوتبال ایران نشان نداده است.

  امید ابراهیمی
ستاره سابق استقلال در ۳۶ سالگی هم شرایط قابل قبولی دارد و یکی از نفرات اصلی تیم 
الشــمال قطر است. امید ابراهیمی پس از عملکرد خوبی که در لیگ ستارگان داشته، حتی 
در تیم منتخب ۲ ماه اخیر هم قرار گرفته اســت. هافبک ســابق تیم ملی ایران امسال راهی 
الشمال شده و قراردادی یک ساله با این تیم امضا کرده که در پایان فصل به پایان می رسد.

با توجه به عملکردی که ابراهیمی در چند فصل اخیر داشــته بعید نیســت که او باز هم 
پیشــنهاداتی از تیم های قطری داشته باشد ولی خودش قبلا ابراز تمایل کرده تا به استقلال 
برگردد و با لباس آبی از فوتبال خداحافظی کند. با توجه به این موضوع شــانس بازگشــت 

فرمانده استقلالی به جمع آبی پوشان کم نیست.

  علی علیپور
او پس از مصدومیت پارگی رباط صلیبی دوباره به ترکیب ژیل ویسنته برگشته و ۲ گل هم 
برای این تیم به ثمر رسانده است. علیپور هم در پایان این فصل به پایان قرارداد ۲ ساله خود 

با این تیم پرتغالی می رسد و بازیکن آزاد خواهد شد. 
او در نقل وانتقالات زمســتانی تمایل شدیدی نسبت به بازگشت به فوتبال ایران و حضور 
دوباره در پرسپولیس نشان داد ولی مخالفت مدیران تیم پرتغالی مانع از این اتفاق شد. آقای 
گل سابق فوتبال ایران در تابستان مانعی برای بازگشت به جمع سرخپوشان نخواهد داشت و 
می تواند یکی از اولین خریدهای این تیم باشد. البته با توجه عملکرد علیپور در پرسپولیس، 
ممکن اســت پیشــنهاداتی از تیم های حوزه خلیج فارس هم به دست او برسد و باعث شود 

مسیرش تغییر کند.

  امیر عابدزاده
پــس از ۲ فصل حضور در پونفرادینا اســپانیا، ابتدای این فصــل در تصمیمی عجیب و 
غیرمنتظره به ماریتیمو پرتغال برگشــت و با تیم ســابق خود قرارداد یک ســاله ای را امضا 
کــرد. عابــدزاده به مــرور جایگاه ثابت خــود در ماریتیمو را پس گرفته و امیدوار اســت با 
تیمش به ســطح اول فوتبال پرتغال برگردد. او هم در پایان فصل آزاد اســت و علاقه زیادی 
دارد تــا در فوتبــال اروپا به کارش ادامه دهد. عابدزاده که ابتدای فصل پیشــنهاداتی جدی 
 از لیگ برتر ایران داشــت، شــرایط مشــخصی برای فصل بعد ندارد ولــی ادامه حضورش

 در پرتغال محتمل به نظر می رسد.

دو دلیل توقف استقلال برابر مس
هاشم حیدری در خصوص تساوی استقلال برابر مس رفسنجان گفت: استقلال در 
یک بازی حساس، پربرخورد و پرگل نتوانست به سه امتیاز دست پیدا کند و با توجه 
به برد پرسپولیس برابر گل گهر سیرجان حالا این دو تیم یک امتیاز با یکدیگر فاصله 
دارند و اگر استقلال باز اشتباه کند مطمئناً صدر را از دست خواهد داد و کارش برای 

رسیدن به قهرمانی سخت تر خواهد شد.
وی ادامه داد: در روزی که آبی ها می توانستند چندین موقعیت مسلم گل را وارد 
دروازه حریف کنند این اتفاق رخ نداد و سهم آبی پوشان از این دیدار تنها یک امتیاز 

بود. البته نباید از بازی خوب مس رفسنجان با هدایت نویدکیا به راحتی بگذریم. 
 بــا آمــدن ایــن مربی جــوان به مــس رفســنجان ایــن تیم متحول شــده 
و توانسته نتایج خوبی کسب کند. فکر می کنم اگر این تیم همین روند را ادامه دهد 

به طور حتم فصل آینده حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.
مهاجم ســابق استقلال در پاسخ به این پرســش که به اعتقاد شما دلایل نتایج 
نگرفتن استقلال برابر مس رفسنجان چه بوده، گفت: به نظرم یکی از دلایل تغییر در 

خط دفاع و اشتباهات مدافعان بود.
 در حالــی کــه تــا بازی قبل همــه از هماهنگی و انســجام تیمــی خط دفاع 

اســتقلال صحبــت می کردند در این بــازی و با توجــه به مصدومیــت بازیکنان 
و تغییراتــی کــه نکونام بــه اجبار در خط دفــاع صــورت داد بازیکنانی که جدید 
به خــط دفاع اضافه شــدند نتوانســتند عملکرد خوبی داشــته باشــند و دیدیم 
 در ابتــدای دو نیمــه اســتقلال به دلیل اشــتباهات دفاعــی دو بــار دروازه اش

 باز شد اگرچه آنها توانستند دو گل خورده را جبران کنند اما در پایان نتوانستند سه 
امتیاز را کســب کنند.این پیشکسوت آبی پوشان ادامه داد: دلیل دوم این تساوی را 
باید به حســاب نبود سیستم وی ای آر و اشتباهات داوری بگذاریم که متأسفانه در 
این فصل نه تنها استقلال بلکه بیشتر تیم های لیگ برتری متضرر شدند و نمی دانم 
چرا این سیستم حالا که در ایران وجود دارد برای دیدارهای حساس که در هفته های 

پایانی لیگ در ورزشگاه آزادی برگزار می شود از آن استفاده نمی شود. 
کمیته داوران هم باید در این روزهای پایانی لیگ از داوران باتجربه تر استفاده کند تا 
اشتباهات کمتر شود و نه تیمی قهرمانی را از دست بدهد و نه تیمی به دسته پایین تر 
سقوط کند.هاشم حیدری در مورد تأثیر غیبت مهدی مهدی پور در دیدارهای آینده 
استقلال گفت: او یکی از هافبک های خوب استقلال بود اما متأسفانه باید به صحبت 
کلیشه ای اکتفا کنیم که مصدومیت جزئی از فوتبال است اما باید به گذشته برگردیم 

که چرا در زمانی که استقلال می توانست هافبک های مورد نظر سرمربی را به خدمت 
بگیرد مدیران ســهل انگاری و تعلل کرده و به خاطر لجبازی با ســرمربی دست به 
چنین کاری نزدند. حالا استقلال باید برای 7 دیدار باقی مانده به دلیل نبود مهدی 

پور تغییر تاکتیک و سیستم دهد که این نمی تواند خبر خوبی باشد.
وی در خصــوص دیدار روز جمعه اســتقلال برابر آلومینیوم اراک که در شــهر 
اراک برگزار می شــود، گفت: اســتقلال اگر می خواهد همچنان صدرنشــینی خود 
را حفــظ کرده و فاصله اش را با پرســپولیس بیشــتر کند و بــه قهرمانی امیدوار 
 باشــد باید آن دیدار را با پیروزی پشــت ســر بگذارد. البته این تیم بازی آســانی

 نخواهد داشــت.حیدری تاکید کرد: آلومینیوم یک تیم منسجم و خوب است که از 
حمایت هوادارانش هم برخوردار اســت و نمی خواهد در اراک امتیاز از دســت بدهد 
استقلال هم خوب می داند یکی از راه های رسیدن به قهرمانی شکست آلومینیوم است 
اگر این بازی را با برد به پایان نرساند و هر نتیجه ای رخ دهد استقلال صدر را از دست 
خواهــد داد و قهرمانی اش به خطر خواهد افتاد بنابراین باید با توجه به مصدومیت 
مهدی پور منتظر یک تغییر تاکتیکی در اســتقلال باشــیم و امیدوارم این تغییر در 

استقلال جواب دهد تا آبی ها بتوانند برنده از زمین خارج شوند.
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پژوهشــگران کره جنوبی در پژوهش جدیدی 
نشــان داده اند که شــاید با کمک یــک جوراب 
الکترونیکی بتوان از بروز زخم پا در افراد مبتلا به 

دیابت و قطع عضو آنها جلوگیری کرد.
دیابت در سراســر جهان به یک مشکل بزرگ 
تبدیل شــده و در حال افزایش یافتن اســت. به 
همین دلیل، پژوهشــگران در همه کشورها سعی 
دارند تا روش های جدیدی را برای کمک کردن به 
این بیماران ارائه دهند.به نقل از وب سایت رسمی 
انجمن قلب و عروق اروپا، جوراب الکترونیکی که 
ســبک راه رفتن ناسالم مرتبط با دیابت و گردش 
خون ضعیف را تشــخیص می دهــد، نویدبخش 
پیشــگیری از زخــم پا و قطع عضو اســت. یک 
پژوهش جدید قرار است به نفع بسیاری از بیماران 
 مبتلا به دیابت باشــد که شــریان های موجود در 

پاهای آنها مسدود شده اند.
دکتر »کی هونگ لی«از »بیمارستان دانشگاه 
ملی چونام«در کره جنوبی گفت: دیابت می تواند بر 
نحوه راه رفتن افراد تأثیر بگذارد. افراد مبتلا به دیابت 
تمایل دارند به جای پاشنه پا، به ناحیه متاتارس پا 
فشار بیاورند. این روش راه رفتن، زخم را تحریک 
می کند. در نتیجه، زخم ممکن است عفونی شود و 
قطع عضو را در پی داشته باشد. شناسایی زودهنگام 
مشکلات راه رفتن با استفاده از جوراب الکترونیکی، 
بیماران را قادر می سازد تا سبک سالم راه رفتن را 
بیاموزند و از بروز مشکلات جدی پا جلوگیری کنند.

از هر ۱۰ نفر تقریبا یک نفر در سراســر جهان 
بــه دیابت مبتلا اســت که در مجمــوع به ۵۳۷ 
میلیون نفر می رسد. دیابت، خطر ابتلا به بیماری 
سرخ رگ کرونری، ســکته مغزی، نارسایی قلبی، 
فیبریلاسیون دهلیزی و بیماری سرخ رگ محیطی 
را در مقایســه با همسالان سالم این افراد بین دو 
تا چهار برابر بیشــتر می کند. مشکلات پا در افراد 
مبتلا به دیابت شــایع هســتند. قند خون بالا به 
اعصاب و رگ های خونی آسیب می رساند و علائمی 
 را مانند بی حســی، گزگز، درد و از دســت دادن

 احساس به همراه دارد. تشخیص علائم در مراحل 
اولیه دشوار است. بریدگی ها و زخم ها ممکن است 
عفونی شوند. ترکیب عفونت و جریان خون ضعیف، 
بهبودی را دشــوار می کنــد و می تواند به قانقاریا 
و در نهایــت قطع عضو منجر شــود.این پژوهش 
بررســی می کند که آیا جوراب مجهز به حســگر 
بالیستوکاردیوگرام می تواند بین افراد سالم و افراد 
مبتلا به دیابت تمایز قائل شــود یا خیر. حســگر 
بالیستوکاردیوگرام، حرکت بدن را در زمان خروج 
خون توسط قلب تشخیص می دهد و می توان از آن 
برای اندازه گیری ضربان قلب و فشار وارد شده روی 
پاها هنگام راه رفتن استفاده کرد.در این پژوهش، 
 ۲۰ بیمار مبتلا به دیابت و ۲۰ شخص سالم مورد 
بررســی قرار گرفتنــد. همه شــرکت کنندگان، 
جوراب مجهز به حســگر بالیســتوکاردیوگرام را 
بــه مدت ۴۰ ثانیه در حالت ایســتاده و ۴۰ ثانیه 
هنگام راه رفتن پوشــیدند تا ضربان قلب و توزیع 
فشــار روی پاها ارزیابی شود. هم زمان با پوشیدن 
جوراب، شرکت کنندگان از یک برچسب کوچک 
متصــل به مچ دســت و یک الکتــرود متصل به 
قفســه سینه اســتفاده کردند تا ضربان قلب آنها 
ارزیابــی شود.مقایســه نتایج به  دســت  آمده از 
بیماران و افراد ســالم نشان داد که بیماران مبتلا 
به دیابت هنگام راه رفتن، فشــار بیشــتری را در 
 ناحیه متاتارس پا در مقایســه با شرکت کنندگان

 ســالم اعمال می کنند. همچنین، پژوهشــگران 
دریافتند که افراد مبتلا به آسیب عروق خونی در 
مقایســه با افراد بدون آسیب عروق خونی، فشار 
قابل توجهی را هنگام راه رفتن بر ناحیه متاتارس 
پا وارد می کنند و فشار کمتری را به پاشنه پا وارد 
می آورند. تفــاوت معنی داری در توزیع فشــار پا 
 بین بیماران مبتلا به آســیب عصبی یا افراد سالم

 وجود نداشت.

قیمت طلا امروز، دوشنبه )۸ آوریل( بیش از یک درصد 
کاهش یافت زیرا بازدهی دلار و خزانه داری آمریکا ثابت 
ماند و این پس از آن بود که داده های قوی ایالات متحده 
تردیدها را در مورد اینکه آیا فدرال رزرو سه کاهش نرخ 
بهره را در سال جاری اعمال خواهد کرد یا خیر، افزایش داد.

هر اونس طلا ۱.۱ درصد کاهش یافت و به ۲۳۰۵ دلار 
و ۹ ســنت در هر اونس رسید، طلا در روز جمعه رکورد 
۲۳۳۰ دلار و ۶ سنت را ثبت کرد. هر اونس طلای آمریکا 

با ۰.۹ درصد کاهش به ۲۳۲۴ دلار و ۲۰ سنت رسید.
دلار آمریکا در برابر رقبــای خود ۰.۱ درصد افزایش 
یافت و باعث شد طلا برای دارندگان سایر ارزها جذابیت 
کمتری داشته باشد، در حالی که بازدهی خزانه داری ۱۰ 
ساله آمریکا نیز بالاتر رفته است. رشد شغلی ایالات متحده 
انتظارات را در ماه مارس گذشته از بین  برد و نشان می دهد 
که احتمالا کاهش نرخ بهره فدرال رزرو پیش بینی شده در 

سال جاری را به تاخیر می اندازد.
نیل کشکاری، رئیس فدرال رزرو مینیاپولیس، هفته 
گذشته گفت که در نشســت ماه گذشته بانک مرکزی 
ایالات متحده، دو کاهش نرخ بهره را در سال جاری مدنظر 
داشــت، اما اگر تورم همچنان به رکود ادامه دهد، ممکن 
است تا پایان سال به کاهش نرخ بهره نیازی نباشد. نرخ 
های بهــره بالاتر جذابیت نگهداری طلای بدون بازده را 
کاهش می دهــد. تقاضای فیزیکی طلا در هند در هفته 
گذشته به دلیل افزایش شدید قیمت های داخلی پایین 
ماند.طبق گزارش رویترز، جانــت یلن، وزیر خزانه داری 
ایالات متحده، نگرانی های خود را در مورد ظرفیت صنعتی 

مازاد چین با لی کیانگ، نخست وزیر چین مطرح کرد.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۱.۹ 
درصد کاهش به ۲۶.۹۵ دلار رســید، پلاتین ۰.۵ درصد 
کاهش یافت و به ۹۲۲ دلار و ۸۰ سنت رسید و پالادیوم 

با ۱.۳ درصد کاهش به ۹۸۹.۷۵ دلار رسید.

قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا بعد از 
آن که با عقب نشینی ارتش رژیم صهیونیستی از جنوب 
غــزه، تنش ها در خاورمیانه کاهــش یافت، بیش از یک 
درصــد ریزش کرد.بهای معاملات نفت برنت با یک دلار 
و ۴۸ ســنت معادل ۱.۶ درصد کاهش، به ۸۹ دلار و ۶۹ 
ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیــت آمریکا با یک دلار و ۳۷ ســنت معادل ۱.۵ 
درصد کاهش، به ۸۵ دلار و ۵۴ سنت در هر بشکه رسید.

تونی ســایکامور، تحلیل بازار در شرکت آی جی در این 
باره گفت: به نظر می رســد پس از حمله هفته گذشــته 
رژیم صهیونیستی به کنسولگری ایران در سوریه و افزایش 
فشارهای بین المللی برای تنش زدایی، رژیم صهیونیستی 
می گوید همه نیروهای خود بجز یک واحد را از جنوب نوار 
غزه خارج کرده است.تینا تنِگ، تحلیلگر مستقل مستقر در 
آکلند در این باره گفت:  کاهش امروز قیمت نفت ممکن 
است یک عقب نشینی موقتی باشد زیرا هیچ تغییری در 
عوامل بنیادین روی نداده است.در آستانه تعطیلات عید 
فطر، رژیم صهیونیســتی و حماس، هیات هایی را برای 
مذاکرات جدید پیرامون آتش بس، به مصر فرستاده اند و 
از تنش ها در خاورمیانه که باعث رشد چهار درصد قیمت 

نفت در هفته گذشته شد، کاسته شده است.
در این بین، عربستان سعودی که بزرگترین صادرکننده 
نفت جهان است، قیمت فروش همه گریدهای نفتی خود 
به آســیا در ماه مه را بالا برد که مطابق با انتظارات بازار 
بود.آتش ســوزی در یک سکوی فراساحلی شرکت ملی 
نفت مکزیک )پمکس( در روز شنبه، باعث کشته شدن 
یک پیمانکار شد. این آتش سوزی در حالی روی داد که 
پمکس از واحد تجاری خود خواســته بود صادرات ۴۳۶ 

هزار بشکه در روز در آوریل را لغو کند.

آغاز اولین طرح فروش فوق العاده 
ایران خودرو در سال ۱۴۰۳

گروه صنعتی ایران خودرو از )دوشنبه( طرح فروش فوق العاده 
وانت آریسان دوگانه سوز که مجهز به استانداردهای ۸۵گانه 
است را با قیمت مصوب ۴۱۳ میلیون ۷۱۳ هزار و ۸۰۰ تومان 
را تا زمان تکمیل ظرفیت اجرایی می کند. این گروه خودروسازی 
در راستای ایجاد امکان ثبت نام در نمایندگی و عرضه  خودرو به 
مصرف کنندگان واقعی، از امروز )دوشنبه( امکان خرید وانت 
آریسان دوگانه سوز مجهز به استانداردهای اجباری سال ۱۴۰۳ 
)اســتاداردهای ۸۵گانه( را از طریق نمایندگی های این گروه 

خودروسازی آغاز می کند.مشتریان به منظور ثبت نام می توانند با 
مراجعه به نمایندگی های مجاز گروه صنعتی ایران خودرو نسبت 
به ثبت نام این محصول اقدام کنند.گفتنی است مهلت ثبت نام 
از امروز )۲۰ فروردین ماه( آغاز شده و تا زمان تکمیل ظرفیت 
ادامه خواهد داشت.  مشتریان می توانند، پیش از مراجعه به 
نمایندگی در صورتی که پروفایل کاربری در سایت اینترنتی 
گروه صنعتی ایران خودرو ندارند، اقدام به ثبت نام و ایجاد نام 

کاربری و رمز عبور کنند.
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طلای جهانی از صعود 
بیشتر منصرف شد

قیمت نفت بیش از یک 
درصد ریزش کرد

پیشگیری از قطع عضو 
دیابتی ها با کمک یک جوراب!

چین در ســال های اخیر اهمیت زیادی به توسعه 
هوش مصنوعی داده است تا خود را به یک مرکز بزرگ 

جهانی در نوآوری هوش مصنوعی تبدیل کند.
به نقل از تکنولوژی نیوز چاینا، فناوری هایی مانند 
تشــخیص چهره، تشخیص صدا، ربات های هوشمند، 
واقعیت مجازی و وســایل نقلیــه بدون راننده به طور 
گســترده در چین مورد اســتفاده قــرار گرفته اند و 
زمینه هایی را از جمله آموزش، مراقبت های پزشکی، 
علم و فناوری، لجســتیک، کشــاورزی و ســرگرمی 
پوشــش می دهند.براســاس یک برنامه ریزی توسعه 
برای نســل جدید هوش مصنوعی، چین قصد دارد تا 
سال ۲۰۳۰ به مرکز اصلی نوآوری هوش مصنوعی در 

جهان تبدیل شود.
چین سیاســت هایی را در زمینه پژوهش و توسعه 
علمی و فناوری، ارتقای برنامه کاربردی و توسعه صنعتی 
برای حل کردن مشــکلات کاربردی و صنعتی سازی 
عمده هوش مصنوعی معرفی کرده اســت. بســیاری 
از دولت های محلی نیز در حال تســریع ادغام منابع 
نوآوری برای ارتقای توسعه فناوری هوش مصنوعی و 

صنایع مرتبط هستند.
پکن دارای منابع غنی اســتعداد هوش مصنوعی، 
قابلیت های تحقیق و توســعه قوی و نوآوری و تکرار 
محصول فعال در زمینه هوش مصنوعی است. گزارشی 
که در سال ۲۰۲۳ درباره توسعه هوش مصنوعی چین 
منتشر شد، حاکی از این بود که پکن حدود ۲۸ درصد 
از ۲۲۰۰ شرکت هوش مصنوعی این کشور را در اختیار 

دارد و در رتبه اول چین قرار می گیرد.
پکن سال گذشته، طرح مفصلی را برای ترویج توسعه 
هوش مصنوعی منتشر کرد. براساس این برنامه، ارزش 
صنعــت هوش مصنوعی آن تا ســال ۲۰۲۵ به ۳۰۰ 
میلیارد یوآن خواهد رسید. در حال حاضر، پکن در حال 
سرعت بخشیدن به طرح تئوری پایه هوش مصنوعی و 

فناوری های اصلی است.
ســایر مناطق چین مانند گوانگدونگ، شانگهای، 
جیانگسو، آنهویی و سیچوان نیز از فرصت های هوش 
مصنوعی استفاده می کنند. شهر شنژن در گوانگدونگ 
قصد دارد یک منطقه آزمایشــی ملی را برای نوآوری 
هوش مصنوعی و یک منطقــه را برای کاربرد هوش 
مصنوعی بســازد. هوش مصنوعی یکی از فناوری های 
کلیــدی بــرای دریافت حمایت دولت در این شــهر 
خواهد بود.»ژانگ یینگ«رئیس کمیسیون اقتصادی و 
اطلاع رسانی شهرداری شانگهای گفت: شانگهای، توسعه 
باکیفیت هوش مصنوعی را ترویج می کند و به تقویت 
محیط زیست برای نوآوری مدل های بزرگ می پردازد. 
بیش از ۲۰ مدل بزرگ هوش مصنوعی، ممیزی و سابقه 

دولت محلی را پشت سر گذاشته اند.
ژانگ گفت: مرکز نوآوری شــهر برای کاربردهای 
صنعتی در کمتر از نیم سال پس از بهره برداری، نزدیک 

به ۶۰ شرکت را جذب کرده است.
منابعــی از وزارت صنعت و فناوری اطلاعات چین 
گفتند: مقیــاس کل صنعت هوش مصنوعی چین به 
۵۰۰ میلیارد یوآن رسیده و تعداد شرکت های مرتبط 

چینبهمرکزهوشمصنوعیجهانتبدیلمیشود
چین با تقویت فناوری های مبتنی بر هوش مصنوعی و توسعه استفاده از آن قصد دارد خود را در آینده 

به مرکز هوش مصنوعی جهان تبدیل کند.

عاطفه دهقان   | بیوک در عصر جدیدی از طراحی 
خودروها قــرار دارد. در مقاله پیش رو می خواهیم 
به صورت اجمالی تحولات رخ داده در این برند آمریکایی را بررسی 

نماییم.
بیوک طراحی کل محصولات خود را تغییر داده و از جدیدترین 
ســبد محصولات در بین تمامی برندها سود می برد؛ اما تاریخچه 
بهینه ســازی طراحی خودروهای این شــرکت به ســال ها قبل 
بازمی گردد. در ســال ۲۰۱۸ بود که رندرها و اسکچ های اولیه از 
خودروی جدید بیوک منتشر شد و نهایتاً شاهد رونمایی از کانسپتی 

به نام وایلدکت بودیم.
 اولین خودروی برقی بیوک تا سال ۲۰۲۵ عرضه نخواهد شد 
اما هم اکنون می توانیم ایده ای مشــخص از ظاهر شاسی بلندهای 

آتی این خودروساز را داشته باشیم. 
آنچــه ک به عنوان یک تمرین طراحی داخلی در تیم طراحی 
بیوک ثبت شــده بود چشــم نائب رئیس طراحی جهانی جنرال 
موتورز آقای مایکل سیمکو را گرفت و او تیم بیوک را به ادامه راه 
تشویق کرد. یک مدل گلی توسعه یافت و نام خودرو هم وایلدکت 

انتخاب شد.
قرار بود این پروژه بیشــتر توســعه یابد و در همین اثنا توجه 
فــردی دیگر یعنی مارک روس رئیس جنرال موتورز به آن جلب 
شد. او اظهار داشت این خودرو به حدی زیباست که نباید با دنیا 

به اشتراک گذاشته شود.
 کانســپت بیوک وایلدکت برقی در می ۲۰۲۲ و به عنوان یک 
کوپــه ۲+۲ لوکس به جهانیان معرفی شــد. این خودرو قرار نبود 
راهی خط تولید شود اما عناصر طراحی آن به عنوان زبان طراحی 
شاســی بلند جدید بیوک در نظر گرفته می شود. همین موضوع 

درباره محصولات برقی جدید بیوک نیز صدق می کند.
اما اولین خودرو از کل ســبد محصولات بیوک که به پیشرانه 

درون ســوز مجهز است باید به صورت موقتی به روز می شد. بیوک 
انکور GX مدل ۲۰۲۴ اولین خودرویی اســت که از عناصر طراحی 
وایلدکت سود می برد که از جمله آن ها می توان به نمای لو و لوگوی 

مینیمال اشاره کرد. 
خودروی جدید بیوک انویســتا ۲۰۲۴ اولین محصولی بود که 
کاملًا از وایلدکت الهام گرفت چراکه این خودرو به همراه کانسپت 

موردبحث توسعه یافت.
 همچنین در روزهای اخیر نســخه به روز شده از شاسی بلند 
کامپکــت انویژن ۲۰۲۴ پدیدار شــده کــه دارای دماغه ای تیز، 
چراغ های جلو در ارتفاع بالا و لوگوی نصب شده روی بدنه است. 
محصول بعدی شاسی بلند سه ردیفه انکلیو است که به معنی پایان 
به روزرسانی سبد محصولات بیوک با پیشرانه های بنزینی خواهد 

بود و این دگرگونی امسال تکمیل خواهد شد.
اما سال ۲۰۲۵ برای بیوک آغاز عصر برقی سازی است. اولین 
محصول برقی این برند که قرار است سال آینده ظاهر شود همچنان 
از زبان طراحی مشــابه وایلدکت بهره خواهد برد. باب بونیفیس 
مدیــر طراحی جهانی بیوک می گویــد خودروهای برقی نیازمند 
تنظیمات بیشتر هستند اما زبان طراحی کلی این خودروساز ادامه 
خواهد یافت. برخی تغییرات واضح اعمال خواهند شد. همان طور 
که می دانید کف تخت این دســته از خودروها باعث ایجاد فضای 

بیشتر در کابین می شود.
همچنیــن طراحی بدنه خودروی برقی بیوک به گونه ای انجام 
خواهد شد که آیرودینامیک بهتری داشته باشد. جلوپنجره سنتی 
این برند نیز ضرورتاً طراحی مشابه مدل های درون سوز را نخواهد 

داشت.
 البتــه دماغه خودرو همچنان به عنــوان یک بیوک طراحی 
خواهد شد. هرچند بافت جلوپنجره بسته خواهد شد تا جلوپنجره 
همچنان شــخصیت خاص خود را به نمایش بگذارد. ایجاد تمایز 

خودروهای برقی نسبت به نمونه های درون سوز در ۱۰ سال قبل 
اهمیت داشــت یعنی زمانی که خودروهای برقی تازه تولید شده 
بودند و خودروسازان باید پیام جدیدی را به بازار منتقل می کردند؛ 
اما هم اکنون خودروهای برقی زیادی وجود دارند و نیازی به ارائه 

طرح های عجیب و خاص نیست. 
در واقع مدیر بیوک ترجیح می دهد خودروی بدون آلایندگی 

این شرکت مشابه سایر محصولاتش باشد.
اســتودیوی طراحی بیــوک روی خودروهای دیگری از جمله 
شاســی بلندهای کامپکت و میان سایز جدید کار می کند و البته 
برنامه های برای تولید مجدد سدان ها وجود ندارد. شاید این طرح ها 
هرگز وارد خط تولید نشــوند امــا روی محصولات آتی تأثیرگذار 
خواهند بود. بیوک گروه کوچکی از خبرنگاران را برای بررسی مرکز 
طراحی جدید جنرال موتورز در میشــیگان دعوت کرده است. بر 
اساس مشاهدات، چهار استودیوی طراحی در مجموعه ای یکپارچه 
وجود دارد و هر خودروی جدیدی که طراحی می شود باید بررسی 

و تائید نهایی را پشت سر بگذارد.
مدیر جنرال موتورز قبلًا گفته که به دنبال احیای بیوک است. 
مــارک روس قبلًا در این برند کار کرده و پدر او نیز جزو مدیران 
ارشد بیوک بوده است. روس خاطرنشان می سازد از احیای بیوک 

و رشد فروش آن هیجان زده است.
 او می گویــد رونــد رو بــه رشــد بیــوک امری شــخصی و 
لذت بخــش خواهد بود. امروز حــدود ۷۰۰ نفر در مرکز طراحی 
جدیــد جنرال موتــورز کار می کنند و البته کارکنــان این برند 
برخــی کارهای هنــری نیز را نیز انجام می دهنــد. در این مرکز 
اولین کانســپت دنیا یعنی بیوک Y جاب ســال ۱۹۳۸ نیز دیده 
می شــود. این کانسپت را هارلی ایرل طراحی کرده و تیم طراحی 
 جنــرال موتورز و بیوک امیدوار اســت یک بار دیگر روح خلاقیت

 و نوآوری در شرکت زنده شود.

نگاهیبهسیرتحولیطراحیبیوک

با آن از ۴۳۰۰ فراتر رفته است.
»لیو چینگفنگ«رئیس شرکت »آیفلایتک«گفت: هوش مصنوعی به 
عنوان یک فناوری راهبردی که سرپرستی دور جدیدی از انقلاب علمی و 
فناوری و تغییرات صنعتی را بر عهده دارد، ادغام عمیق فناوری دیجیتال 

و اقتصاد واقعی را ارتقا می دهد و صنایع جدید را تقویت می کند.
با وجود این، برخی از کارشناســان خاطرنشان کرده اند که هنوز بین 
چین و ســایر کشورها از نظر الگوریتم های اساسی، سخت افزار و نرم افزار 
کلیدی و اکوسیستم هوش مصنوعی، شکافی وجود دارد. آنها معتقدند که 
جامعه علم و فناوری باید با شرکت ها برای ترویج توسعه فناوری و تغییرات 
صنعتی در آینده، از جمله تسریع پرورش اکوسیستم نوآوری و استعدادهای 

نوآور برتر همکاری کند.
»دای کیونگهای«رئیس انجمن هوش مصنوعی چین و استاد »دانشگاه 
چینهوا«معقتد است که چین بازار گسترده ای را برای کاربردهای هوش 
مصنوعی دارد اما همچنان از نظر فناوری های پایه و استعدادها با چالش هایی 

روبه رو است.
کیونگهای گفت: ما باید عمق آموزش استعدادهای هوش مصنوعی را 
افزایش دهیم، پژوهش های پایه را تقویت کنیم و به تقویت نوآوری های 

اصلی از نظر سیاست ها، مکانیسم ها و سرمایه گذاری بپردازیم.
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